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Sammendrag

Byggebransjen står i dag for hele 40% av 
miljø- og klimagassutslippene globalt. Vi har 
i denne oppgaven utforsket hvordan design 
kan bidra enda mer inn i bransjen i møte med 
det grønne skiftet. Vi ønsket å danne oss en 
egen forståelse av de store linjene før vi snevret 
inn, så vi startet svært bredt med en stor 
innsiktsfase bestående av nærmere 40 aktører 
fra bransjen. Vi tok her utgangspunkt i større 
offentlige byggeprosjekter fordi vi mener at det 
her ligger et stort potensiale for å utgjøre en 
forskjell og skape ringvirkninger. 

Byggeprosessen kan grovt sett deles inn i seks 
faser. Vi fant at tidligfase, som innehar 2-3 
av de første fasene i prosessen, er området 
med størst påvirkningskraft på store valg - 
samt utslippene fra hvert enkelt prosjekt. Vi 
valgte derfor å legge fokuset vårt her, og 
identifiserte videre en rekke punkter som vi 
mener har potensial for å styrke mulighetene 
for et klimavennlig og inkluderende prosjekt. 
Et viktig moment her er offentlige anskaffelser, 

et viktig virkemiddel både for å sikre 
at offentlige midler brukes riktig, og for å 
bidra til innovasjon og effektivisering i norsk 
næringsliv. Hvordan man ber om noe gjennom 
en anskaffelse påvirker hvordan markedet må 
svare. 

Oppgaven har landet på fire idéforslag 
til tidligfase som legger seg på ulikt nivå; 
ett idéforslag til en ny arbeidsform samt 
tre digitale verktøy til eksperimentering. 
Oppgavens idéforslag har som mål å ligge som 
felles diskusjonsgrunnlag på tvers av aktørene 
i verdikjeden i bransjen. Målet er ikke å løse 
problemene med den perfekte løsningen,  
men å se på hvordan vi kan bidra til å tenke 
annerledes og sette fingeren på hvordan 
design kan bidra enda mer inn i bransjen i 
møte med det grønne skiftet i fremtiden. 
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Bilde generert i samarbeid med Midjourney 
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Vi trenger alle et hjem.
Vi må jobbe et sted.
Vi trenger skole. Sykehus. Barnehage. Butikk
Vi må ha bygg. 

Byggene omgir de fleste av oss i hverdagen, 
hele livet.

Vi går fra bygg til bygg. Hvor byggene er 
plassert, avgjør hvordan vi kan reise mellom 
dem. Måten de er utformet påvirker måten vi 
interagerer med hverandre i dem.

Samtidig vet vi at bransjen som lager 
disse skolene, disse sykehusene og 
barnehagene, står for 40% av det globale 
klimagassutslippet.

Hvordan kan design bidra enda mer i 
byggebransjen i møte med det grønne 
skiftet? 
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Bilde generert i samarbeid med Midjourney 
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I vårt diplomprosjekt har vi kontinuerlig 
søkt å lære om hvordan vi kan anvende 
designmetoder i et komplekst landskap av ulike 
lover, retningslinjer, roller, fagdisipliner, kulturer 
og interesser. Selv om vi innser at det alltid er 
mer å lære, og vi tidvis har følt at vi så vidt har 
skrapt på overflaten,  så har tilbakemeldinger 
fra bransjeaktører gitt oss troen på at vi har 
forstått overordnede prinsipper, og at vårt 
designbidrag er verdifullt. 

Denne rapporten søker å reflektere vår 
balanse mellom å utforske designens rolle 
med faglig selvtillit, samtidig som vi er 
oppmerksomme og ydmyke på at vi jobber 
innenfor et eksisterende fagfelt.

Forord
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Hvordan lese rapporten

Nytt vi har laget

Valg/Veiskille

Refleksjoner har lys grønn bakgrunn

Illustrasjoner og bilder er utført av oss med 
mindre annet er oppgitt

Siden besvarelsen har resultet i flere idéforslag 
har vi strukturert rapporten med funn ettrfulgt 
av ídéforslag. Dette gjentas 4 ganger. På 
slutten finner man tilbakemeldinger og 
refleksjoner. 
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Ordbok

Bygg og anlegg  
En fellesbetegnelse for all virksomhet som 
direkte er knyttet til byggeprosessen. (Hugstad, 
2024). 

Anskaffelse 
Anskaffelse er en aktivitet med sikte på å dekke 
et behov for varer, tjenester eller bygg og 
anleggsarbeider. (DFØ, 2023) 

Aktører i bransjen
Gjennom oppgaven brukes samlebetegnelsen 
aktører om de ulike faglige rollene som 
tar del i bransjen og de ulike delene av 
byggeprosessen. Eksempler på disse finnes på 
side 40-45.

Innovativ anskaffelse
En innovativ anskaffelse skjer når 
oppdragsgiver har et problem uten 
markedsløsning. Man diskuterer behovet med 
markedet og lar leverandørene finne løsningen 
(DFØ, 2023).

Byggeprosessen
Omfatter hele livsløpet til et byggverk, fra 
behovsavklaring, programmering, idé og 
konseptutvikling, til prosjektering og bygging, 
drifts- og bruksfase og til slutt avhending (DFØ, 

Endringsordre
Byggherren kan pålegge entreprenøren 
endringer underveis med en «endringsordre», 
som ofte blir dyrt på grunn av sene endringer i 
byggeprosessen (Codex, 2022).

Offentlige anskaffelser 
Offentlig sektor kjøper årlig varer og tjenester 
for ca. 740 milliarder kroner(Regjeringen). 
Loven skal fremme effektiv ressursbruk og sikre 
tillit til offentlige anskaffelser (Anskaffelsesloven, 
2024, § 1). 
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01

Introduksjon
I dette kapittelet vil vi introdusere oss selv og vår 
motivasjon til å jobbe med temaet. 

En grunnmur
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Vi har jobbet sammen på flere prosjekter, og 
visste at vi fungerte godt som gruppe. Dette 
var et viktig utgangspunkt for oss. Vi kjenner 
hverandre godt gjennom snart 5 år sammen 
ved Arkitektur- og designhøgskolen, som 
både gode venninner og studiepartnere. 
Gjennom årene har vi opparbeidet oss en 
stor tillit og trygghet rundt å diskutere faglige 
problemstillinger på en måte som alltid er 
åpen for nye innspill og tanker. Vi kan utfordre 
hverandres løsningsforslag og tankesett, og vi 
kjenner godt til hverandres styrker og svakheter. 

Vi var begge ambisiøse på vegne av egen 
diplomoppgave. Samtidig så skjer livet også ved 
siden av med faktorer man ikke kan styre. Da 
har det vært ekstra verdifullt å jobbe med en 
venn, hvor man kan dra lasset hver sin tur med 
et felles mål om et godt resultat til slutt. 

Om oss
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Kari Anne Eline
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Bilder fra invitasjon og workshop 
som vi hadde Fornebu ifb 
med det avsluttende kurset på 
grunnutdanningen i tjenestedesign. 

Bilde fra fordypningskurs; Offentlig sektor som 
materiale for design

Bilde fra workshop med Familiehusprosjekt i Service 
design 1 kurset, 2022

Bilder fra innsiktsarbeidet til Kirkenes prosjektet i strategisk design kurset, 2023 
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Tidligere prosjekter og 
oppgavens tilnærming

Gjennom tidligere prosjekter har vi opplevd 
at strategisk design i kombinasjon med 
tjenestedesign er en tilnærming som 
appellerer til oss. Vi vil kort beskrive tre 
felles studentprosjekter som har formet vårt 
perspektiv og tilnærming til designfaget.

Avsluttende oppgave på grunnutdanningen
 På grunnkurs 6, med tjenestedesign, hadde 
vi en oppgaven som var i samarbeid med 
BetaMobility. Den gikk ut på å utforske 
mulighetene innenfor mobilitet og offentlig 
transport med fokus på Fornebu og sjøveien. 
I dette arbeidet utfordret vi oss masse på å 
utforske større samfunnsmessige drivere som 
ligger bak det faktum at Fornebus innbyggere 
har et sterkt engasjement for å få ferjen tilbake, 
men hvor den likevel er blitt fjernet. Vi endte 
med å foreslå en løsning for hvordan crowd 
funding og bruk av sommerferjene som står 
stille på vinterhalvåret kunne brukes som et 
springbrett til å få ferjene i gang igjen. Vi tror 
fortsatt at vår løsning her har potensial til å bli 
realisert, og leker fortsatt med tanken om å ta 
opp igjen prosjektet for å prøve. 

Offentlig sektor som materiale for design 
Gjennom ulike gjesteforelesere fikk vi 
muligheten til å lære om ulike perspektiver 
innenfor innovasjon og design i offentlig sektor 
i Norge. Dette kurset var svært lærerikt og 
inspirerende med tanke på mulighetene som 
finnes, samt utfordringene man må forholde 
seg til når man designer for det offentlige. 
offentlige rom. 

Strategic design for society
Et fag med Joakim Formo og Einar 
Sneve Martinussen, i samarbeid med 
Kystutviklingssenteret i Kirkenes. Dette 
prosjektet ga oss muligheten til å oppleve 
hvordan design kan bidra direkte inn i store, 
komplekse problemstillinger som fraflyttingen 
fra nord er for små byer og tettsteder i dag.
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Før diplomprosjektet har Eline jobbet på 
to prosjekter i byggebransjen. Ett som tok 
for seg en ny løsning for å koble sammen 
storskala rive- og byggeprosjekter ved hjelp 
av 3D scan av bygg hvor man kunne gå på 
virtuell befaring, samt en løsning for å kunne 
forhåndsbestille brukte byggmaterialer i 
samarbeid med Ombygg.

Kari Anne har de siste to årene jobbet 
som tjenestedesigner i Arbeids- og 
velferdsdirektoratet. Der har hun jobbet i 
tverrfaglig gruppe med et eksperimenterende 
konsept for en nasjonal digital veileder kalt 
MinVei, som har fungert som grunnlag for 
tverr faglig og tverrsektoriell diskusjon om 
digitalisering i offentlig sektor i fremtiden. 

Disse kunnskapene og erfaringene ønsket vi å 
kombinere og å spille videre på sammen inn i 
møte med diplomprosjektet vårt våren 2024. 

Personlige erfaringer
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I masteroppgaven vår ønsker vi også å bruke 
en kombinasjon av verktøy fra strategisk design 
og tjenestedesign med mål om å en utvikle 
helhetlig besvarelse innenfor et komplekst 
tema. 

Ved å integrere strategisk design kan vi 
fokusere på langsiktige mål og bærekraftige 
forretningsmodeller, mens verktøy fra 
tjenestedesign håper vi kan bidra til å 
konkretisere og formidle funn og idéer på en 
konkret måte. 

Idéene våre i seg selv vil være av strategisk 
art, på den måten at de vill søke å utløse 
systemforandring eller trigge nye tanker i 
bransjen fremfor å løse et lite konkret problem. 

Strategisk 
tilnærming
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Strategisk deisgn

Dypdykk

Grafens innhold er inspirert fra DogA

Overblikk

Tjenestedesign

Interaksjonsdesign
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02

I dette kapittelet gir vi en kort introduksjon til 
dagens byggebransje og klimautfordringer, 
samt vår motivasjon og tidlige prosjektrammer.

Et uregjerlig 
problemområde

Tema og 
relevans
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Hva er utfordringen?

Stortinget og Regjeringen har vedtatt en klimalov 
som sier at Norge skal bli  et nullutslippssamfunn 
innen 2050, med en reduksjon på 80-95% 
av klimagassutslippene sammenlignet med 
1990-nivået. Vi har så langt bare redusert med 
4,5%, og det krever store endringer på alle 
samfunnsområder - spesielt i byggebransjen 
(Sintef, 2020, s 12).  

Byggebransjen står for 40% av miljøutslippet 
globalt og 15% av Norges utslipp (NOU 2023: 
25, s 29). Under NHOs årskonferanse i 2024 
krevde NHO-sjefen økt fart i omstillingen av 
byggebransjen i Norge.
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Norges største fastlandsnæring, med 
400 000 ansatte

En konservativ bransje som er en av 
de minst digitaliserte 

En bransje nest dårligst av alle 
på innovasjonsevne og en av de 

minst digitaliserte sektorene

Mange små aktører og 
enkeltmannsforetak uten ressurser 

til å jobbe med forskning og utvikling

Stortinget og Regjeringen har 
vedtatt en klimalov som sier at 

innen 2050 skal Norge ha blitt et 
nullutslippssamfunn 

Det kommer flere lover og krav 
som gjør at man må jobbe på nye 

måter.

Kilde: (Sintef, 2022)
Bilder: Generert med Midjourney
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Byggebransjen står for 40% 
av miljøutslippet globalt og 
15% av Norges utslipp. 
(NOU 2023: 25, s 29)

Klimaversting

Det betyr imidlertid IKKE at Norge er gode på 
dette. Som vi ser på grafen til høyre så ligger 
Norge i rødt, veldig dårlig an i forhold til våre 
naboland.

Import av byggevarer

Annen import

Primærnæring

Tjenester

Transport

Direkteutslipp fra byggeplass

Direkte energibruk

Indirekte energibruk (Asplan Viak, 2023, s 40) 

Graf til venstre: 
Samlet klimafotavtrykk fra 
bygg og anlegg 2020

Generert med Midjourney
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Kilde: Framsikt 2050

“Vi har kuttet ca 4,5 % siden 
1995. Vi skal til 22,5% om 26 
år, det er 7 valg til. 
-Gro Sandskjær fra foredraget “arkitektenes rolle i natur 
og klimavennlig by- og stedsutvikling”, AHO, 09.02.24

Hva er utfordringen?
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Nye lover og føringer

FNs bærekraftsmål, Parisavtalen og EU-
taksonomien er alle globale initiativer for 
å bekjempe klimaendringer og fremme 
bærekraftig utvikling. New European Bauhaus 
og The Green Deal er spesifikke europeiske 
initiativer for å integrere bærekraft og estetikk i 
byutvikling. Disse tiltakene er knyttet til Norges 
klimamål for 2030 og 2050,

Norges klimamål

Norge ønsker å kutte sine klimagassutslipp 
i samarbeid med EU. Gjennom klimaavtalen 
med EU har Norge allerede forpliktet seg til 
å samarbeide om å redusere utslippene med 
minst 40 prosent innen 2030 sammenlignet 
med 1990-nivå. Stortinget og Regjeringen har 
vedtatt en klimalov som sier at Norge skal bli et 
nullutslippssamfunn innen 2050.

Parisavtalen 
ble vedtatt 
(regjeringen.no, 

Parisavtalen 
ble tredd i kraft 
(regjeringen.no, u.å)

2015 2016 2017
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2017

Hva er utfordringen?

Vi mener at nøkkelen til 
å nå klimamålene ligger i 

samarbeid, og derfor jobber 
vi aktivt med å bryte ned 

silloene.

-Petter Hessen, u.å.  

Graf: Oversikt over relevante 
lover de siste 9 årene

Norges klimamål 
for 2030 at 
klimagassutslipp 
skulle reduseres 
med minst 40% 
fra utslippsnivået 
i referanseåret 
1990 (regjeringen.
no, u.å)

2018 og 2019: - 
Et av de nevnte 
tiltakene i stortings-
meldingen 
“smartere innkjøp 
- effektive og 
profesjonelle 
offentlige 
anskaffelser” (2018 
-2018) for å nå 
bærekraftsmålene 
innen 2030 er å 
benytte seg av 
sirkulærøkonomi 
metodikk i offentlige 
anskaffelser 
(Nærings- og 
fiskeridepartementet 
10. april 2019)

Norge 
forpliktet seg 
til å samarbeide 
med EU om 
å redusere 
utslippene og 
øke opptaket 
tilsvarende 
klimamålet 
for 2030 
(Energi- og 
miljøkomiteen, 
2022 - 2023)

• Redusere 
utslippene med 
minst 50% og 
opp mot 55% 
ift 1990 - nivået 
(regjeringen.
no, u.å)

• “Fra bør 
til skal” i 
anskaffelsene 
(Martin Hagen, 
2020)

• Det ble 
innført nye 
regler som skal 
bidra til mer 
ombruk av 

• Endret mål for 
å samsvare med 
målet under 
Parisavtalen 
(Regjeringen.no, 
u.å)

• EUs klimalov 
ble endelig 
vedtatt av EU-
parlamentet og 

Norge ligger 
bakpå; kun 
redusert utslipp 
med 0,8 pst 
(Energi- og 
miljøkomiteen 
2022-2023) 

Fra 2024 skal 
offentlige 
oppdragsgivere 
vekte klima- 
eller miljø-
hensyn 
med 30% 
(Regjeringen.no, 
2023)

2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024
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(Bygg.no, 2024)

(Skjermdump fra Bergens Tidende 20. mars 2024)  

(Skjermdump fra Arkitketur publisert  18. april 2024)

(Skjermdump fra D2 11.02.24) 

(KS, 2023) 
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Under NHOs årskonferanse i januar krever 
NHO-sjefen mer tempo i omstillingen i 
byggebransjen i Norge i 2024. 

Grønn omstilling krever nye måter å jobbe på, 
men man har ikke funnet disse måtene enda. 
Det stilles derfor store krav til en bransje som 
er rangert som den nest dårligste i landet på 
innovasjonsevne.

Fokus vi bør ha i fremtiden: 
“Ta utgangspunkt i dag: 
ingen er fornøyd = masse 
potensiale. Samhandling er 
nøkkelen. 
-Astrid Hvattum, Leder forretningsutvikling og 
innovasjon, Geodata

Hvofor denne utfordringen?

Dagsaktuelt
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«Nedgangstider er ofte også 
brytningstider, hvor nye 
strategier og arbeidsmetodikk 
for å løse samtidens 
behov formes, og gamle 
arbeidsformer kastes...”
- Sitat fra debatten Arkitekt.hva.nå? på Kulturhuset 
25.01.24

“I bransjen har man for sterk 
faglighet. Som designere kan 
dere medierer rollene og kna 
det sammen på midten”
- Gro Sandkjær Hanssen

Rom for design?

Disse nye arbeidsformene og løsningene er 
fortsatt uformet, og her ser vi et stort uforløst 
potensial for å anvende design i større grad.
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“Grønn 
bærekraft 
kommer til 
å løse seg, 
pga. regler. 
Designere kan 
få endringer til 
å skje på 3 år 
istedetfor 10 år.”
- Representant fra Norconsult
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De store må dra med seg de små, ikke sluke dem. Selve 
utviklingsarbeidet må de store tunge ta, imens de andre 
kan være med. 
Direkør, offentlig sektor

Tidlig scope 
og hypotese

Illustrasjon laget i samarbeid 
med Midjourney
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Større, offentlige 
byggeprosjekter 

Vi åpnet svært bredt for å danne oss en 
forståelse for de store linjene i bransjen, 
men fordi temaet er så stort valgte vi tidlig et 
scope som handlet om at vi ønsket å fokusere 
på større offentlige prosjekter. Ut ifra tidlig 
research lagde vi oss følgende hypotese; 

Scope:

Å ta tak i problemer på store 
offentligebyggeprosjekter kan 
utgjøre en større forskjell i 
det lange løp.  
Ifølge Sintefs rapport  ”Framsikt 2050” skyldes 
den lave innovasjonsevnen i bransjen det 
store antallet små firmaer og enkeltperson-
foretak, som hver for seg mangler ressurser til 
forsknings- og innovasjonsarbeid (s. 12).

Hypotese:

Vi ble bevisst på begrepet Carbon Tunnel Vision 
(Konietzko, 2022) og bestemte oss for å, i likhet 
med verdiene fra New European Bauhaus og 
EU-taksonomien, å inkludere også aspekter ved 
sosial og økonomisk bærekraft fordi disse er 
nært knyttet sammen med klima.

Carbon Tunnell Vision
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Første 
problemformulering

Dette appellerte veldig til oss. I tillegg til dette 
så er vi selv studenter ved Arkitektur- og 
designhøgskolen i Oslo, men opplever lite 
til ingen faglig kontakt mellom design og 
(landskaps)arkitektur under studiet. I 2022 ble 
imidlertid klimaforeningen KAHOS etablert på 
skolen, så små og store spor av forandring er 
på vei. 

Som vår rektor Irene Alma Lønne sa i 
forbindelse med at vi ikke lenger tilbyr 60 
studieplasser i design ved AHO; – Vi skal 
fortsette å vise hvor viktige våre design-
alumner er for det grønne skiftet og for den 
digitale omstillingen, i håp om å få tilbake 
designplassene på statsbudsjettet for 2025. 

Vi fikk flere invitasjoner om samarbeid i 
bransjen, men ønsket å være en nøytral part 
for å nå ut til flere. Som designstøtte i møte 
med byggebransjen har vi fått veiledning og 
støtte fra Halogen sin avdeling som jobber 
med denne bransjen de første månedene av 
prosjektet.

Hvordan kan design bidra mer 
inn i byggebransjen i møte 
med det grønne skiftet?

Første problemstilling:
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Hva er byggebransjen?
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Byggebransjens 
prosesser

Byggenæringen er en kompleks og 
sammensatt verdikjede som omfatter mange 
ulike aktiviteter med tilhørende ulike aktører. 

Under kan man se en forenklet visualisering 
av byggeprosessen som vi vil benytte som 
grunnlag når vi snakker om klimafotavtrykket 
fra bransjen.

Prosjektdeltakere

Utslipp som kan 
påvirkes

•  Kommunen
•  (Innbyggere) 
•  (Næringsliv)

•  Utbygger
•  Arkitekt 
•  Rådgiver 
•  (Fremtidig eier)
•  (Andre aktører)

•  Arkitekt 
•  Rådgiver 
•  Utbygger 
•  Leverandørindustri
•  (Fremtidig eier)
•  (Andre aktører)

•  Arealbruk 
•  (Aktiviteter 
på byggeplass 
- håndtering av 
masser) 

•  Byggematerialer og 
-varer
Arealbruk 
•  (Aktiviteter på 
byggeplass) 
•  (Energibruk i drift) 

•  Byggematerialer og 
-varer
•  Energibruk i drift
•  (Aktiviteter på byggeplass 
- logistikk og transport) 
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Refleksjon om begreper

Vi oppdaget tidlig i prosjektet at faser, 
aktiviteter og roller i byggeprosessen 
kalles ulike ting avhengig av kilden, 
noe som skapte frustrasjon og 
forvirring.

(DFØ, 2022)

•  Entreprenør
•  Leverandørindustri 
•  Arkitekt 
•  Rådgiver 
•  (Utbygger) 

•  Eier
• Driftsselskap 
• (Leietaker) 

•  Eier

•  Arealbruk 
•  (Aktiviteter på bygge-
    plass håndtering av 
    masser) 

•  Aktiviteter på byggeplass 
•  Byggematerialer og 
-varer 

•  Energibruk i drift
•  (Byggematrialer og 
    leietaker-tilpasning 

Eksempel: 
•  Fase 2 i modellen under kan  
også kalles:
•  Tidligfase 1 Konseptvalg 
•   Tidligfase 2 Forprosjekt 
    (Forsvarsbygg)

•   Utvikle 
•   Planleggingsfase - Anskaffe rådgiver/  
arkitekt og forprosjekt 
     (Statsbygg) 

•   KVU 
•   Forprosjekt
     (Oslo kommune)
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Aktørkart
En overordnet beskrivelse av de mest 
sentrale aktørene basert på hvem som 
er mest involvert i de ulike fasene av 
byggeprosessen.

1

Miljørådgiverrollen (RIM)  

dekker et bredt spekter av 

miljøfaglige oppgaver og 

utfordringer knyttet til 

beregninger for 

energiforbruk og 

klimagassutslipp (RIF, 

2022, s 8). 

5

Arkitekt samarbeider 

med alle fagressurser 

gjennom hele 

byggeprosessen for å 

sikre at estetiske uttrykk 

og funksjon ivaretas på 

best mulig måte (ÎFª, 

2023). 

4

Tiltakshaver er bestilleren, 

betaleren, og i de �este 

tilfeller eieren av den 

ferdige bygningen.

Noen foretak er spesialisert 

som profesjonelle 

tiltakshavere. For statens 

byggevirksomhet 

har Statsbygg denne 

funksjonen. Forsvaret har 

Forsvarsbygg tiltakshaver 

(Reusch, 2023).

3

Prosjektleder er prosjektets 

«daglige leder» som gjennom 

hele anskaSelsen rapporterer til 

prosjekteier på milepæler, 

ressursbruk og måloppnåelse. 

Prosjektleder har kontroll på 

arbeidsomfang, kvalitet, 

kostnader, framdri2, 

organisering og 

kommunikasjon (ÎFª, 2023).

2

Byggherre benytter seg av 

entreprenører for å utføre 

et byggy og anleggsarbeid. 

(dodec). ansvaret til 

entreprenøren er å gjøre 

det arbeidet byggherren 

har prosjektert.

2

4

3

5

1

1

2

2

Byggherre benytter seg av 

entreprenører for å utføre 

et bygg- og anleggsarbeid

(Codex, 2024). Ansvaret til 

entreprenøren er å gjøre 

det arbeidet byggherren 

har prosjektert.

1

Miljørådgiverrollen (RIM)  

dekker et bredt spekter av 

miljøfaglige oppgaver og 

utfordringer knyttet til 

beregninger for 

energiforbruk og 

klimagassutslipp (RIF, 

2022, s 8). 

5

Arkitekt samarbeider 

med alle fagressurser 

gjennom hele 

byggeprosessen for å 

sikre at estetiske uttrykk 

og funksjon ivaretas på 

best mulig måte (ÎFª, 

2023). 

4

Tiltakshaver er bestilleren, 

betaleren, og i de �este 

tilfeller eieren av den 

ferdige bygningen.

Noen foretak er spesialisert 

som profesjonelle 

tiltakshavere. For statens 

byggevirksomhet 

har Statsbygg denne 

funksjonen. Forsvaret har 

Forsvarsbygg tiltakshaver 

(Reusch, 2023).

3

Prosjektleder er prosjektets 

«daglige leder» som gjennom 

hele anskaSelsen rapporterer til 

prosjekteier på milepæler, 

ressursbruk og måloppnåelse. 

Prosjektleder har kontroll på 

arbeidsomfang, kvalitet, 

kostnader, framdri2, 

organisering og 

kommunikasjon (ÎFª, 2023).

2

Byggherre benytter seg av 

entreprenører for å utføre 

et byggy og anleggsarbeid. 

(dodec). ansvaret til 

entreprenøren er å gjøre 

det arbeidet byggherren 

har prosjektert.

2

4

3

5

1
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1

Miljørådgiverrollen (RIM)  

dekker et bredt spekter av 

miljøfaglige oppgaver og 

utfordringer knyttet til 

beregninger for 

energiforbruk og 

klimagassutslipp (RIF, 

2022, s 8). 

5

Arkitekt samarbeider 

med alle fagressurser 

gjennom hele 

byggeprosessen for å 

sikre at estetiske uttrykk 

og funksjon ivaretas på 

best mulig måte (ÎFª, 

2023). 

4

Tiltakshaver er bestilleren, 

betaleren, og i de �este 

tilfeller eieren av den 

ferdige bygningen.

Noen foretak er spesialisert 

som profesjonelle 

tiltakshavere. For statens 

byggevirksomhet 

har Statsbygg denne 

funksjonen. Forsvaret har 

Forsvarsbygg tiltakshaver 

(Reusch, 2023).

3

Prosjektleder er prosjektets 

«daglige leder» som gjennom 

hele anskaSelsen rapporterer til 

prosjekteier på milepæler, 

ressursbruk og måloppnåelse. 

Prosjektleder har kontroll på 

arbeidsomfang, kvalitet, 

kostnader, framdri2, 

organisering og 

kommunikasjon (ÎFª, 2023).

2

Byggherre benytter seg av 

entreprenører for å utføre 

et byggy og anleggsarbeid. 

(dodec). ansvaret til 

entreprenøren er å gjøre 

det arbeidet byggherren 

har prosjektert.

2

4

3

5

1

3
4

5

(Midjourney)
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Hvem er aktørene
Forenklet aktørkart

De mest aktuelle aktørene for prosjektet 

Aktørene

Tiltakshaver

Rådgivende 

ingeniør

Rådgivende prosjektering 

Bygging av prosjekt 

Arkitekt

Landskapsarkitekt 

Sluttbruker 

Rådgivende ingeniør bygg (RIB)

Rådgivende ingeniør elektro (RIE) 

Rådgivende ingeniør vann� 

varme og ventilasjon (RIV)

Rådgivende ingeniør brann (RIBr)

Murere

Snekkere

Elektrikere

Rørleggere

Gravearbeider

Rådgivende ingeniør miljø (RIM)

Rådgivende ingeniør akustikk  

(Ofi) erosiekieier)

Entrepenør 

Prosjektleder 

Utbygger
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Bilder laget i samarbeid 
med Midjourney

Tiltakshaver

Rådgivende 

ingeniør

Rådgivende prosjektering 

Bygging av prosjekt 

Arkitekt

Landskapsarkitekt 

Sluttbruker 

Rådgivende ingeniør bygg (RIB)

Rådgivende ingeniør elektro (RIE) 

Rådgivende ingeniør vann� 

varme og ventilasjon (RIV)

Rådgivende ingeniør brann (RIBr)

Murere

Snekkere

Elektrikere

Rørleggere

Gravearbeider

Rådgivende ingeniør miljø (RIM)

Rådgivende ingeniør akustikk  

(Ofi) erosiekieier)

Entrepenør 

Prosjektleder 

Utbygger
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Design i bransjen 
De siste årene har DOGA og Stimulab jobbet 
med byggebransjen ved å tilrettelegge for 
kunnskapsdeling, kompetanseheving og 
nettverksbygging gjennom ulike arrangementer, 
workshops og prosjekter. De har også bidratt til 
å synliggjøre gode eksempler på innovasjon og 
bærekraft i bygg- og eiendomssektoren gjennom 
priser og utmerkelser. Her er fokuset gjerne på 
organisasjonsstrukturer, finansieringsmodeller, 
digitalisering og brukermedvirkning.
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(Midjourney)
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03

I dette kapittelet gir vi en oversikt over 
metodene vi har brukt gjennom prosjektet

Fra verktøykassen

Metoder
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Metoder brukt

Desktop research

Rich design space

Scenarioer

Dybdeintervjuer

Tematisk analyse

Prototyping
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Telefonsamtaler

Samskapningsøkter

Presentasjoner

Workshops

Idékort (What ifs)

Brukerreiser

0   FØRFASE

Tidligfasereise med 

intervensjonsforslag 

1  TIDLIGFASE 

Utslipp som kan 

påvirkes i fasen 

Kan tidligfase i byggebransjen se slik ut...? 

Hovedfunn: 

problemområder 

Bakgrunn

Plan og regulering Be�ovsavklaring og konseptutvikling

Konseptbearbeiding og prosjektering

Byggematerialer-  

og varer

Energibruk i drif Aktiviteter på byggeplass - 

logistikk og transport

Byggematerialer-  

og varer

Tomt Arealbruk Energibruk i drif Aktiviteter på byggeplass - 

logistikk og transport

Det kan her oppstå 

målkonfikt mellom lavest 

mulig investeringskostnad og 

klimavennlig bygg. Viktig med 

tydelig prioritering tidlig.

- DFp 

Beslutninger som påvirker 

planforslag og 

terrengtilpasning kan gi 

arealbruksendringer og 

nedbygging av natu  r

- Byggenæringens klimaavtrykk (dok. 

under arbeid) 

Arealbruk Aktiviteter på byggeplass - 

logistikk og transport

...I denne fasen bør målene 

prioriteres, for at prosjektet skal få 

tydelige rammer for hva som skal 

prioriteres i konseptutviklings- og 

konseptbearbeidingsfasen  .

DFp (2) 

Naturhensyn taper ofe 

for utbyggings- og 

næringsutviklingshensyn 

i dagens planpraksis

 

Evaplan, 2022

Som ansvarlig myndighet for 

arealplanlegging etter plan- pg 

bygningsloven, har norske 

kommuner en sentral rolle i å 

stanse tap av natur. (1)

Jeg har enda ikke sett et eksempel 

på noen som etterspør og besvarer 

anskaffelser med tanke på de nye 

miljøvektingskravene som kom 

1.1.24. Det er ingen som helt vet 

hvrordan å gjøre det.

 

-Innovasjonspådriver, LUP 

Jeg føler ingen connection til 

større prosjekter jeg jobber på. 

Jeg gjør jobben jeg skal gjøre, 

også er jeg ferdig.   

-Håndverker 

¿Äi rar j³ ikke styr � n³en ting i st³re 

r³sjekter. ½lutselig er n³e endretÁ ³g 

ingen ¾et ³¯ det.:¹

-Snekkerlærling  

i et prosjekt med E00 per´

Ingen har idag et klart svar på 

hvordan å skrive tydelige krav som 

gjør det enkelt for aktører å svare på 

en Ñ0Ë miljávekting ved 

anskaffelsesprosesserÞ

De ulike fasene i 

byggeprosessen, samt de 

ulike aktørene kan jobbe 

silobasert og kunnskap 

forsvinner underveis i prosjekt. 

De ulike fasene i 

byggeprosessen, samt de 

ulike aktørene kan jobbe 

silobasert og kunnskap 

forsvinner underveis i prosjekt. 

Stor turn over av aktører 

gjennom et stort 

byggeprosjekt. 

d� Simensen, �inge, Holth, Stange, Barton (2022), Bærekrafgi arealbrukj innenfor rammen av 

lokalt selvstyr�

�� DFp� {m byggeprosessen httpsjiianskaffelser.noianskaffelsesprosessenibyggeprosesseni

konseptutvikling-og-bearbeiding-i-bygg-og-anleg�

c� D{aA, Forfase og tidligfase httpsjiidoga.noiaktiviteteriarkitekturignistitema-forfaseh

�� _I�, _ådgivende ingeniør miljø (2022) arensesnitt, ytelser og anskaffelse. Veileder for 

rådgivere, arkitekter, kontrollforetak, prosjekteringsledere og oppdragsgivere.�

\� Evaplan, 2022

ª¦¥£¤¢¡¥¡¦¨§¢F¥¦s¤ag ti¤ nytt st¢g 

i ti§¤igfas¢ 

1

Verktøyet Kompass støtter 

fullfasegruppens miljørådgiver med å 

visualisere opp data fra aIS-verktøy samt 

miljøkonsekvensene av tidlige valg. 

2

Å få alle til å snakke om det 

samme og láse det samme har 

vært et tema i tiårsvis både 

nasjonalt og internasjonalt men 

har vist seg å være veldig 

vanskelig

.

Forsker, Sinterf

“80Ë av alle problemene 

kommer fra dårlig 

kommunikasjon

”

En representant fra plan-og 

bygningsetaten

4

Tungvint prosess med å sáke på 

offentlige anskaffelser �  

Ekstremt lange dokumenter og 

mange bilag og mye lover og 

regler

3

5 6

SAMLE OG DIGITALISERE 

SØKNADSPROSESSEN

SAMLE INFO TIL  

TOMT + valg 

Norske kommuner har stadig 

stárre ansvar, men uten å få 

tilsvarende kompetanse og 

kapasitet til å ivareta ansvaret 

på en god måte. (1) 

aruppen sørger for onboarding av 

prosjektets klimamål og myke brukermål 

til tilkommende ressurser gjennom hele 

prosjektet. 

{verleverer visualisert mål og intensjon 

fra tidligfasen til utfárende aktører som 

skal gjennomføre prosjektet.

{verleverer visualisert innspill fra 

tidligfasen videre til miljøkrav og myke 

brukerkrav inn i anskaffelse av 

utførende parter. 

{verleverer visualisert informasjon fra 

behovsanalysearbeidet videre til krav i 

arkitektkonkurransen. 

Fullfasegruppen står for innhenting av 

brukerinnsikt samt markedsanalyser for 

å kartlegge eksisterende grønne 

løsninger som kan være aktuelle. 

1

Stegene i 

prosessen

Regulering av 

områder til 

utbyggelse 

og formål

Anskaffelse av 

utfárere

Anskaffelse av 

utfárere

Planforslag Bygningsutforming

Konsept for 

energi og 

bqresystem 

og byggeplass

Kontraktstrategi

Programmering av 

konkurransegrunnlag

Utlysning av 

oppdraget

Bygningsutforming Dimensjonering

ªalg av 

bqresystem, 

energisystem og 

byggeteksninske 

lásninger

Plan og 

designkonkurranse

ªalg av tomt

Æ¢¾¥½sana¤ys¢

×¢fin¢¦¢ ¾½a s¥¡ 

sÑa¤ ¤Ðs¢s 

ãÚ¤ig¾¢tsstÚ§i¢

Æ¦ÚÑ¢¦í

¡¢§½i¦Ñning

ãa¦Ñ¢§só

ana¤ys¢¦ 

�a¡s�i¤¤só

¢nt¢¦�¦is¢ �

�a¡¾an§¤ingsí 

s¢¡ina¦

1

*

+

,

2

3

4

5

6

Sam�andlingsseminar�

Äed r³sjekt³start rar tea¯et en ral¾ dag se¯inar 

¯ed f³kus � r¾³rdan WQ���M{WL\UQM skal f³reg� 

¾ed � lage \L�KLMne{MJ\WUIG�G�Je�G.y

F.eksjx

A @et er rRyterskel f³r � si sin egen ¯enin_

A Äiktig � ikke kunne se et r³ble¯ uten � si ifrax

A <RtestrukturÁ r¾³rdan ¯an leder ¯Rtet

A 9like ¾erktRy ¯an bruker f³r sa¯randling.w

Hver 3. og 6. måned sendes det ut spørsmål om 

hvordan aktørene har det og hvordan de opplever 

kjøreregelene.

£nsirert fra �³r�³nsult 

GRUPPA 

Arkitektene har en fantastisk 

kompetanse og er utdannet til å se 

inn i fremtiden. Får byggherre og 

utvikler denne kompetansen inn i 

utviklingen av selve oppdraget, vil 

det være gull for selve prosjektet og 

for samfunnseffekten av det som 

bygges.   

D{aA (3)
 

Verktøyet Kompass støtter 

Fullfasegruppens miljørådgiver med å 

visualisere opp data fra aIS-verktøy samt 

miljøkonsekvensene av tidlige valg. 

+

�t¢g i ¥��¦inn¢¤ig 

ti§¤igfas¢ 

Det prioriteres klimavennlig bygg. 

FULLFASEGRUPPEN etableres - enten 

med ressurser som tiltakshaver sitter på 

eller man kjøper inn. 

�ercell-plugin som gjennom 

digitalisering av sáknadsprosessen har 

som mål å forenkle søknadprosessen for 

de ulike aktørene involvertÞ

et verktøy for å skrive gode utlysninger

?

Idé 1: 

¦ullfasegruen skal støtte prosjektgruppen slik at grønne 

valg blir tatt i starten med mål om å kunne påvirke 

klimagassutslipp i senere fase og ivareta sosial bqrekra 

i prosjektet³

  

Bidra til å se behovet og målbildet fra 0-fasen og fungere 

som en samlende rød tråd gjennom hele prosjektet. 

Fullfasegruppe

Hvem?À

  

MiljárådgiverenÙ

Ö En rolle med stadig større mandaÊ

Ö Inngående kunnskap om klimavalg, bransjen, 

miljøkrav, lover ×

Designeren Ù

Ö Erfaring og kunnskap om 

brukermedvirkningsprosesser.�

Ö Evne til visualisering og formidling av innsikt i tett 

kontakt med miljørådgivers innsikÊ

Ö Bidra til å formidle myke verdier til krav i en 

anskaffelse�  

ONQGnLMCWLMCN{CJU�MMQ�C�MC

7�ee7L\�JG�DD�CJ{C�LMnL9CQ�CGC\L�e�C

9GGn�M�<CN{\�Le{\�G�CQJC7QG�{ne�C

{M9�M\UQM�GCQ�C�GeC7GLC9{ne{J7L\�C9{eCLee�C

e�nnC{CDGQ\�\\�M8CON{eW�CG{MJN{GWM{MJ�GC

W�MM�C�MC\e{WCJG�DD�C7G<CQJC{CKN{eW�C

9BD�CDGQ\U�W9�GCW�MM�Cn�CKL99C�MC

ML9�Ge{JCDeL\\8C

Idé T: 

Fremtiesplaileggerei skal bistå i valget om hvor man skal 

bygge sitt ieste prosjekt. Det skal gi oversikt over hvilke 

tomter eu har tilgaig på og hvilke eksistereiee bygg eu 

kai ta utgaigspuikt i. Det skal også veileee eeg til å ta 

mer bærekrafige valg vee å iiformere om regler som vil 

komme i året bygget skal stå klart, estimere fremtidige 

klimaendringer som økt meigee overvaii og hva mai 

sparer av klimagassutslipp ved å velge det ene fremfor 

det andre.
 

�ålgruppej ee som bestiller tomt

 

Fremtidsplanleggeren

ONQGnLMCWLMCN{C7L�{e{9�G�C7QGCL9C�LMC9LGC

/�nG�CNLeJCLMJC9Q�9C{C9{ne{J7L\�8C[LMCN{C

e�JJ�C9{eG�99�C7QGCGCW�MM�CDeLMe�JJ�C{C

7G��9{n�MCN�nCKU�eDCLNC�9CN�GW9IBC\Q�C

�\9{��G�GC�e{W�C�{eUIDLGL��9�G�C7G��C{C

9{n8

Datagrunnlag   

Vi ser for oss en AI løsning 

som kombiner eksisterende 

data fra aIS Verktøy, 

�artverket, aeodata og data 

kommunen sitter, og 

estimerer fremtidscenarioer

Hvem kan vi koble oss påN

Ö �artverketL

Ö aeodataL

Ö SpacemakersL

Ö Andre�
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Metoder brukt

Historiefortelling

Samskapningsøkter

Definere nøkkelfunn

Debatter og seminarer

Visuelle prompts

Isfjellmodellen
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Feltarbeid hos aktører som jobber i bransjen

Observert utallelige byggeplasser
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Seminarer og 
debatter

Hvorfor
Vi har deltatt på seminarer, møter og debatter 
gjennom  prosjektet.  Dette har gitt oss 
muligheten til å observere og lære noe om 
hva som beveger seg i bransjen, samt hvordan 
den selv jobber med å formidle kunnskap 
og utforske muligheter sammen på tvers av 
aktørene i verdikjeden.

Futurbuilt DEL&LÆR: FutureBuilt: 
ZERO - veien mot nullutslipp 

Hva
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Foredrag: Arkitektenes rolle i en 
bærekraftig fremtid

Gro Sandkjær Hanssen, 
forsker på By- og regionsplanlegging

Arbeidsmøte flue på veggen: 
Byggenæringens klimafotavtrykk 
dokumentarbreid

Frokostseminar:  
Grønnvaskingsplakaten: hvordan 
generativ AI kan bidra til bedre 
bærekraftskommunikasjon.

Webinar: En samtale om det digitale 
økosystemet i byggsaksprosesser.

NKF, Norconsult, Sikri, ambita 

Debatt: Arkitekt.hva.nå?

Arrangert av Oslo Bolig- og byplanforening

Webinar: Nye krav til vekting av 
klima og miljø: hva betyr det for 
innovasjonsprosjekter?»

Direktoratet for forvaltning og økonomistyring

Wgbiearn En samtale om det digitale 

økosystemet i byggesaksprosesser 

Dgbattn Arkitekt.hva.nå?

 KF,  orconsult, Sikri, ambita 

Arrangert av Oslo Bolig- og byplanforening 

Wgbiear� 
ye krav til vekting av klima 

og miljø: hva betyr det for 

innovasjonsprosjekter?».

Forgdragn Arkitektenes rolle i en 

bærekrafig fremtid

Gro Sandkjær Hanssen, 

forsker på By- og regionsplanlegging

Froxostsgmiear�å Grønnvaskingsplakatenn 

hvordan generativ AI kan bidra til bedre 

bærekrafskommunikasjon.

Shifn  æringslivets klimaledere

Arbgidsmøtgåflgå på ggggen 

Byggenæringens klimafotavtrykk 

dokumentarbeid

Wgbiearn En samtale om det digitale 

økosystemet i byggesaksprosesser 

Dgbattn Arkitekt.hva.nå?

 KF,  orconsult, Sikri, ambita 

Arrangert av Oslo Bolig- og byplanforening 

Wgbiear� 
ye krav til vekting av klima 

og miljø: hva betyr det for 

innovasjonsprosjekter?».

Forgdragn Arkitektenes rolle i en 

bærekrafig fremtid

Gro Sandkjær Hanssen, 

forsker på By- og regionsplanlegging

Froxostsgmiear�å Grønnvaskingsplakatenn 

hvordan generativ AI kan bidra til bedre 

bærekrafskommunikasjon.

Shifn  æringslivets klimaledere

Arbgidsmøtgåflgå på ggggen 

Byggenæringens klimafotavtrykk 

dokumentarbeid

Wgbiearn En samtale om det digitale 

økosystemet i byggesaksprosesser 
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Ressursgruppe
Hva

Hvorfor
Vi fokuserte tidlig på å danne en solid 
ressursgruppe for nært samarbeid med 
bransjeaktører gjennom hele diplomoppgaven. 
Innledende intervjuer ga oss innsikt i bransjen, 
og målet var å teste og diskutere funn og 
ideer sammen med aktørene for å håndtere 
kompleksiteten i prosjektet.

Hvordan
Vi kontaktet ressursgruppen via telefon, mail 
og LinkedIn og ble deretter introdusert til andre 
bransjeaktører. Totalt intervjuet 40 + aktører 
og hadde gjennomgående kontakt med 13 av 
dem.

15   Aktører i verdikjeden
8  Ledere og direktører

10  Forskere og professorer

3  Designere i bransjen
X  Antall arkitiekt studenter
2  Designere om metoder

40 + aktører
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Underveis har vi intervjuet minst én aktør innenfor hver 
av rollene byggeier, byggeleder, arkitekt, entreprenør, 
rådgivende ingeniør og tømrer, noe som var viktig for å 
se bransjen  fra ulike perspektiver. 

Det ble også naturlig for oss å søke informasjon fra 
aktører med et overordnet blikk, så en betydelig andel 
av intervjuobjektene  er enten ledere, eller jobber 
innenfor undervisning, forskning og innovasjon. 

(Midjourney)
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Ledere/direktører

Hege Maria Eriksson (direktør tidlig fase), Statsbygg

Sissel Kristin Hoel (Seksjonssjef bygg, innovasjon og samfunn) DFØ

Kristian Torve (politisk rådgiver), NHO

Marius Kvalsvik (prosjektdirektør), Carucel

Geir Johansen (prosjektleder), AF

Kai Reaver (arkitekt), leder i NA�

Christopher McCormic (innovasjonsleder), Norconsult

Kirsti Kierulf, (administrerende direktør) Norsk Kommunalteknisk ForeninB

Forskere eller lærere

Bjørn Andersen (forsker og professor), NTNU

Morten Hatling (forsker), Sinten

Rolf André Bohne (professor), NTNU

Gro Sandkjær Hanssen (forsker) OsloMem

Tine Hegli (arkitektlærer), AHO

Elin Børrud, (arkitekt og professor) NMBU

Tin vahn (arkitekt, drYgradsstipendiat) NMBU

Eirik Nilsson Gundersen (urban planlegger, drYgradsstipendiat) NMB�

Andreas Wettre (universitetslektor, SOD) AHO 

Guttorm Ruud (arkitekt og phd) AH[

Telefonsamtaler

Dybdeintervju

Samtaler om bransjen

Samtaler om design 

Samskapingsøkt

Idéworkshop

Workshop

Siste feedback

Ledere/direktører

Hege Maria Eriksson (direktør tidlig fase), Statsbygg

Sissel Kristin Hoel (Seksjonssjef bygg, innovasjon og samfunn) DFØ

Kristian Torve (politisk rådgiver), NHO

Marius Kvalsvik (prosjektdirektør), Carucel

Geir Johansen (prosjektleder), AF

Kai Reaver (arkitekt), leder i NA�

Christopher McCormic (innovasjonsleder), Norconsult

Kirsti Kierulf, (administrerende direktør) Norsk Kommunalteknisk ForeninB

Forskere eller lærere

Bjørn Andersen (forsker og professor), NTNU

Morten Hatling (forsker), Sinten

Rolf André Bohne (professor), NTNU

Gro Sandkjær Hanssen (forsker) OsloMem

Tine Hegli (arkitektlærer), AHO

Elin Børrud, (arkitekt og professor) NMBU

Tin vahn (arkitekt, drYgradsstipendiat) NMBU

Eirik Nilsson Gundersen (urban planlegger, drYgradsstipendiat) NMB�

Andreas Wettre (universitetslektor, SOD) AHO 

Guttorm Ruud (arkitekt og phd) AH[

Telefonsamtaler

Dybdeintervju

Samtaler om bransjen

Samtaler om design 

Samskapingsøkt

Idéworkshop

Workshop

Siste feedback

Ressursgruppe
Hva

Her er en oversikt over hvem vi pratet med og 
hvilke aktiviteter de ulike deltok i
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Aktører i verdikjeden

Sigurd Gjesti Berge (Arkitekt), Nordicarc

Tore Aunevik (disiplinleder VVS), Regjeringskvartalet

Andreas Gulbrandsen (Ribr), Head Energy

Ole Thorstensen (snekker og forfatter)

Sunniva (Miljørådgiver), Rambøl�

Thea Sundell (Miljørådgiver), Rambøl�

Olivia Naomi Olsen (tømrerlærling), T�

Jonas Norlin (arkitekt og prosjektleder) selvstendig næringsdrivende

Martin Kihle Løberg (arkitekt), SWECO

Ingerid Helsing Almaas (arkitekt) DOGA

Jørgen Skatland, (arkitekt) DOGE

Bjørn Kummeneje, (seniorrådgiver, bærekrafige anskaaelser) DFD

Gisle Nataas (arkitekt) NAL

Harald Aas (innovasjonspådriver) LUP

Philip Dixon Sandberg (byplanlegger og SOD-student) AHO 

Anonym leder for bedrif som nylig gitt konkurs på sørlande.

Designere med erfaring fra bransjen 

Lasse Pedersen (ingeniør og designer), Halogen

Eyvind Brox (designer), Halogen

Gunnar Bothner-By, Haloge9

Studenter ved Arkitektur- og designhøgskolen

Eirik Lohne Ruud, (arkitekturstudent) AHO

Frans Petter Snilsberg Nygaard (arkitekturstudent) AHO 

Ulike arkitektstudenter på AHO som vi pratet med

Ressurser om metodebruk

Åsmund H. Eikernes, (studioleder innholdsdesign) Halogen

Maria Våge Traasdahl (designer) NAc
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Desktopresearch
Hva

Hvorfor
Vi har lest rapporter og forskning om bransjen 
for å forstå feltet. Dette har fungert som en 
kontinuerlig trianguleringsprosess, hvor vi har 
validert innsikt fra intervjuene våre. 

Å lese forskning og rapporter var også viktig 
for å forstå nye lover, bransjens organisering i 
møte med det grønne skiftet, og for å bygge på 
tidligere funn og innsikt.
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“Nå har vi nok rapporter, 
nå må vi begynne å 
handle!”
- Anonym aktør
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Dybdeintervjuer

Hva
Fra intervju til samskapning

Hvorfor

Innledende dybdeintervjuer for å danne oss 
et oversiktlig bilde av bransjen fra de ulike 
aktørenes perspektiver.

Hvordan 
Intervjuene begynte åpent, etterfulgt av mer 
spesifikke spørsmål basert på desk research. 
Til slutt stilte vi individuelt tilpassede spørsmål 
til hvert intervjuobjekt. Intervjuene ble 
gjennomført både digitalt og fysisk, med en 
varighet på 60-90 minutter.

How might we...?” skaper en åpen 
atmosfære og åpner opp for dialog 
og utforskning av nye muligheter 
uten å begrense samtalen til én 
spesifikk løsning.
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Skjermdump fra et av våre intervjuer
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Fra intervju til samskapning
Hva

Visuelle prompts

Hvorfor
For å spisse og konkretisere innsikten vår 
inn i videre samtaler ble det brukt visuelle 
prompts i form av what ifs, evidencing og enkle 
prototyper.

Hvordan 
Vi fortsatte dybdeintervjuer, men i andre 
halvdel av intervjuene presenterte vi ulike what 
is og what if-kort som diskusjonsgrunnlag 
rundt tidlige funn og tilhørende idéer. Disse 
ble stadig iterert på etterhvert som vi fikk 
tilbakemeldinger og mer forståelse for 
området.

Kilde: skjermdump fra KS sin nettside Evidencing

Prototype
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Flere av idéene lagde vi også prototyper til 
for å vise eksempler på hvordan de ulike 
idéene kunne se ut. Vi opplevde at enkle 
prototyper spisset samtalene ytterligere. - for 
å få diskusjonen til å handle om muligheter i 
fremtiden.

Idékort
Hva
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Vi beskriver idéene som viste seg 
aktuelle videre i prosjektet på s. 
104-111, så hvis du er nysgjerrig, kan 
du bla deg direkte dit. 
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Idéworkshops og 
samskapningsøkter

Hvorfor 
For å se de ulike idéene opp imot hverandre og 
forstå deres potensiale og hindringer.
 
Hvordan 
Et eksempel: vi møtte på kort varsel på 
kontoret til en stipendiat ved AHO.  Ved å 
ta med oss idéene fysisk samt noen tusjer 
hadde vi plutselig et titalls post-it lapper med 
verdifulle tilbakemeldinger å jobbe videre ut 
fra. 

Fra intervju til samskapning

Bilde fra idéworkshop

Hva
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Skjermdump fra mailkorrespondanse vi hadde med et intervjuobjekt.

Designrollen

Vi opplevde generelt en stor åpenhet blant 
ulike aktører i bransjen for å sette av tid til å 
snakke med oss. Dette håper vi betyr at det 
er en modenhet og kunnskap i feltet ovenfor 
design. Vi er likevel åpne for at det nok var mer 
kunnskap om design hos aktørene som jobbet 
mer overordnet og innovasjonsrettet.
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Workshop
Fra intervju til samskapning
Hva

Hvorfor 
For å jobbe frem idéer sammen med 
potensielle brukere og eksperter i bransjen.

Hvordan 
Vi samlet 7 eksperter i bransjen og presenterte 
en brukerreise med tilhørende 3 idéforslag 
for diskusjon og tilbakemeldinger. Etter 
presentasjon av forsalgene fikk de utdelt et 
arbeidsark hvor de skulle skrive kommentarer 
og forslag til veien videre (se bilder), etterfulgt 
av å plassere forslagene på et kart med 
akser for gjennomførbarhet og tidshorisont. 
Workshopen fikk oss til å tro på idéforsalgene, 
og til å plassere de enda mer inn i eksisterende 
arbeidsprosesser og arbeidsflyt. Etter 
tilbakemelding om at det var potensiale til å 
lage noe i forkant av idéforslag 4, lagde vi til; 
miljøkravsassistenten.
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Idé 1: Fullfategruppe

Hvilke andre oppgaver kunne de hatt? 

Hvilke andre roller tenker du ville v}re n{ttig å ha med? Hvorfor?

(Sett ring rundt den/de rollene du tenker og skriv hvorfor under)

Fullfasegruppen skal støtte prosjektgruppen slik at grønne valg 

blir tatt i starten med mål om å kunne påvirke klimagattuttlipp 

i senere fase og ivareta totial bærekraf i prosjektet..

Bidra til å se behovet og målbildet fra 0-fasen og fungere som 

en samlende rød tråd gjennom hele prosjektet. 

Hvorfor ville det fungert eller ikke fungert med en sånn gruppe?

Andre tanker

RIB

RIERIV

RIA RI> RIS

RIF

RIK

RIBr

ARK

VVS

Fremdrifts

koordinator

ENT Anleggte

leder

Workshop arbeidsark til 3 idéforslag

Miljøkravsassistenten 
som veileder for å skrive 
anbud.
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Workshop
Fra intervju til samskapning
Hva

1. Workshop oppvarming og bli kjent

2. Gjennomgang av brukerreisen og ideéforslagene en etter en
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3. Gjennomgang av prototyper

4. Arbeidsoppgaver
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Workshop
Fra intervju til samskapning

Hva

5. Diskusjon og plassering av idéforslag på akse
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Skrev ned fordeler og ufordringer underveis

Observasjon: De aller fleste ble igjen opptil 1,5 timer etter avsluttet workshop for videre 
diskusjon. Dette syns vi var et positivt tegn. 
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Oppsummeringer 
og retrospekt

Retrospekt
Èn gang i måneden spiste vi hotellfrokost 
og én gang i uken hadde vi retrospekt for å 
reflektere over prossess og hva vi hadde lært 
samt hva som kunne endre. Jevnlige retrospekt 
samtaler gjorde at vi raskt kunne iterere på 
arbeidsmetoden og samarbeidsform. 
Frokostene holdt guppen glad, mett og 
motivert.

Hva
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Bilde fra én av hotellfrokostene 
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Analyse av funn
Hva

Skjermdump fra noen fra noen av intervjunotatene

Stort analysearbeid
Siden dette var første gang vi gjorde et 
analysearbeid av denne størrelsen tok vi 
kontakt med to erfarne designere, Maria og 
Åsmund fra Halogen, for å søke råd til hvordan 
å sortere alt. 

Åsmund sin bok Design med klart språk 
(2024) ble også en fin støtte i innsikts- og 
analysefasen. 
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En til tider overveldende mengde informasjon
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Analyse av funn
Hva

Tematisk analyse
For å analysere det store datamaterialet vi satt 
på etter intervjuene brukte vi tematisk analyse 
som er en kvalitativ metode som brukes for å 
identifisere, analysere og forstå mønstre eller 
temaer i dataene. Denne metoden innebærer 
å systematisk organisere og kategorisere data 
for å avdekke underliggende sammenhenger, 
meninger eller oppfatninger.
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Fargekoder vi brukte 
gjennom prosjektet

Fargekoding av intervjuer, etterfulgt av 
plassering i potensiale (orange) eller problem 
(rosa) innenfor ulike kategorier (se under)

Utdrag fra problem kategorisering: Utdrag fra problem potensiale kategorisering:

Idéforslag

Generell info /

bakgrunn

Sitat

Potensiale/mulighet

Problem

Finn ut

Om innovasjon

Eksisterende 

tjenester

Utdrag fra intervjukoding:
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Analyse av funn
Hva

Isfjellmodellen 
Vi brukte dette som metode for å illustrere 
synlige sider for så å dykke dypere ned 
underliggende behov, verdier, og faktorer  
som påvirker måten bransjen fungerer på 
innenfor ulike problemområder vi fant. Her et 
et eksempel for kommuner som bygger større 
offentlige bygg på jomfruelig mark.
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Analyse av funn
Hva

Rich design space
Siden vi jobbet fysisk med rich design space, 
hadde vi alltid det mest aktuelle samlet på 
et større ark som vi kunne ta med oss inn i 
samskapingsøkter. Dette opplevde vi som 
svært nyttig for å raskt komme inn i gode 
diskusjoner rundt et komplekst tema.
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04

I dette kapittelet beskrives innsikt og viktige valg 
og avgrensninger for prosjektet videre.

En dør åpnes

Innsikt
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En innholdsrik innsiktsfase

Besøk, intervju og idéworkshop med 
direktør i tidligfase Statsbygg

Intervju og idéworkshop på NMBU med 
forsker og professor, Elin Børrud

Samtaler rund på AHO med arkitekt 
studenter

Intervju med forsker med 20 års 
erfaring i Sinteff om bransjen

Besøk hos Norske Arkitektenes Fagforbund Opplæring av arkitektkonkurranser og 
anksaffelser

Én av mange idéworkshops. Her med 
tidligere prosjektsjef i BaneNor Eiendom

Intervju av forfatter av ”Bare en jobb” og 
”En snekkers dagbok” i Eidsvoll

Intervju om innovasjon i brasnjen 
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Intervju med politisk rårdgiver hos NHO 
Byggenæringen

Foredrag om nye, aktuelle kurs hos 
NMBU i plan- og eiendomutdanningen

2 x intervju med LUP. Idéworkshop og 
besøk med introduksjon i deres metoder i 
arbeid med innovaive anskaffelser

Skumlest bøker om miljø 
og klima i bygg

Sett i bøker om medvirkning Lest bøker designprosess

Besøk og intervju på Ås Notater fra seminar

Intervju, besøk og gjennomgang av løsninger Carucel eiendom bruker

Basert på verktøykassen vår tok vi ibruk 
mange metoder som gav en rik innsiktsfase. 
Her er et utdrag fra prosessen vår. I neste 
kapittel kan du lese om våre nøkkelfunn 
med tilhørende idéer.
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Kriterier for 
retningsvalg

Kriteriene våre 
ble følgende:“En del av det som gjør 

det vanskelig å lykkes med 
innovasjoner er at man ikke klarer 
å tenke i riktige størrelser. Enten 
så blir det for stort og dyrt med 
for stor risiko, eller så blir det 
for smått så det har ikke noen 
impact. Det gjelder å finne det 
som kan få en effekt og skaleres, 
men ikke blir så stort at det blir 
uoverkommelig.” 
- Hege Maria Eriksson, daværende direktør 
tidligfase Statsbygg

Etter innsiktsfasen var det,  ikke overraskende, 
svært mange områder vi fant relevante og 
interessante å dykke ned i. Vi måtte derfor ta et 
valg basert på en elimineringsprosessen basert 
på kriterier vi satt oss.
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1. Størrelse/nivå: ikke for stort og ikke 

for smått
�

2. Vi måtte ha tilgang til 

ressurspersoner innenfor det valgte 

området

3. Det måtte være et område med stort 

potensiale opp mot klimamålene 

4. Potensial for å skape positive 

ringvirkninger med desig�

5. Vi måtte ha personlig engasjement 

knyttet til det valgte området
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Et område som oppfylte alle kriteriene, og 
som stakk seg veldig ut i innsiktsarbeidet var 
offentlige anskaffelser. Vi fant ut at mange av 
problemene utover i byggeprosessen kunne 
forebygges fordi måten man spør på har stor 
påvirkningskraft.

Det offentlige anskaffer nå for om lag 740 
milliarder kroner årlig. (Regjeringen, 2024) 
Disse anskaffelsene innebærer et strengt 
regelverk som skal sikre at konkurransen om 
oppdragene er rettferdig og gjennomføres 
på demokratisk og korrekt måte. I tillegg 
inneholder regelverket bestemmelser om 
å ivareta viktige samfunnshensyn, som for 
eksempel klima og miljø (Regjeringen, 2024).

Offentlige anskaffelser

“Det er et stort potensial i å tenke 
annerledes om anskaffelser - 
også innenfor forskriftene. Hvis vi 
etterspør noe annet enn det vi har 
fått før, og legger opp konkurranse-
prosessen med rom for å tenke nytt, 
vil også bransjen kunne svare 
annerledes”                                                  
  - Hege Maria Eriksson, Statsbygg

Prosessbilde
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Anskaffelsesprosess
Avklare behov og planlegge 

Gjennomførrngen ka 

knskkfelsesprosessen rnaolaerer 

ltlysnrng ka konklrrknsen, 

rnnleaerrng ka trlbl , eakllerrng ka 

trlbl ene, eaentlelle forhkn lrnger. 

Trl slltt trl elrng ka kontrkkt trl 

 en aklgte leaerkn øren etter 

eaentlelle forhkn lrnger

Konkurransegjennomføring

1

Tildeling av kontrakt

3

2

 en første fksen r en ofentlrg 

knskkfelsesprosess er behoasknklyse 

skmt å forbere e grlnnlkget for  en 

kommen e knskkfelsen.  ette rnkll erer 

å  efnere krka og krrterrer  e som skkl 

gjennomføre prosjektet må oppfylle. 

Avklare behov og planlegge 

Gjennomførrngen ka 

knskkfelsesprosessen rnaolaerer 

ltlysnrng ka konklrrknsen, 

rnnleaerrng ka trlbl , eakllerrng ka 

trlbl ene, eaentlelle forhkn lrnger. 

Trl slltt trl elrng ka kontrkkt trl 

 en aklgte leaerkn øren etter 

eaentlelle forhkn lrnger

Konkurransegjennomføring

1

Tildeling av kontrakt

3

2

 en første fksen r en ofentlrg 

knskkfelsesprosess er behoasknklyse 

skmt å forbere e grlnnlkget for  en 

kommen e knskkfelsen.  ette rnkll erer 

å  efnere krka og krrterrer  e som skkl 

gjennomføre prosjektet må oppfylle. 
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Nye krav om klimavekting i 
offentlig anskaffelser 

Offentlige anskaffelser er et sentralt virkemiddel 
i overgangen mot en mer sirkulær økonomi 
(DFØ, 2022). Fra januar 2024 er hovedregelen 
at offentlige oppdragsgivere skal vekte klima- 
eller miljøhensyn med 30%.

(Skjermdump fra Regjeringen.no, 2023)
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Etter videre research på anskaffelser ble 
vi bevisst på at det som skjer før selve 
anskaffelsen har stor betydning og verdi for 
innholdet i den. Vi valgte derfor å utvide 
scopet til å inkludere tidligfase og anskaffelse 
i offentlig sektor. Dette for å se på hvordan 
vi kan utforske potensialet i tidligfase for å 
styrke aktørenes arbeid og intensjoner inn i 
selve anskaffelsen. Noe vi igjen håper kan gi 
ringvirkninger for byggeprosjektet videre og 
det ferdige resultatet.

Offentlige anskaffelser og 
tidligfase
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Vi har i tatt utgangspunkt i det som skjer frem 
til anskaffelsen av utførende aktører. 

Om tidligfase lærte vi at det er her 
påvirkningsmulighetene er størst - også 
i forhold til valg som påvirker klima 
og miljøutslipp. I de senere fasene er 
påvirkningsmulighetene mindre. Endringer som 
skjer senere i prosessen er ofte også dyrere 
(Lilleland-Olsen, 2024).

Så hva er 
tidligfase?

Modellen tar utgangspunkt i rapporten 
“Byggenærings klimafotavtrykk”  av NHO 
Byggenæringen, Fellesforbundet, DiBK og Mindshift

Kostnader og endringsmuligheter i fase 1 og fase 2 
i et samspillsentrepriseprosjekt (EBA & Brodtkorp, 
2013)

Mye utslipp

Lite utslipp

Stor 
påvirkning

Lite 
påvirkning

Plan og 
regulering

Behovsavklaring 
og konseptutvikling

Konseptbearbeiding 
og prosjektering

Aktiviteter på 
byggeplass

Forvaltning, drift 
og vedlikehold

Ombruk, riving 
og renovering

1 2 3 4 5 6
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Graf fra Tin Phan sin forskning: ”The Norwegian proptech 
market – an incubator for game changers”, 2024. Etter 
samtale med Tin Phan ble vi oppmerksomme på at det er 
størst økonomisk risiko i tidlig fase og dermed få løsninger på 
området, men her er også påvirkningsmuligheten størst. 

“Tidligfasen (og aller helst før-fasen, 
før man han tatt en beslutning om 
å bygge) er viktig fordi det er her 
mulighetsrommet er størst, og det 
er her et prosjekt kan påvirkes og 
formes mest — med tanke på å 
oppnå større samfunnseffekt.” 
- Jørgen Skatland, Doga

“Mange av premissene for byggan-
skaffelsen legges i tidligfasen, så er 
det bare det å ta det med seg inn 
når du faktisk skal legge bygget ut 
på anbud eller få tak i en samar-
beidspartner.” 

- Direktør i offentlig sektor 

Stort mulighetsrom Premissene legges i tidligfase
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Spisset 
problemformulering

Hvordan kan design 
bidra til å styrke aktørene 
i byggbransjen i tidligfase 
og inn i anskaffelsen 
med mål om å skape 
ringvirkninger for et 
bærekraftig byggeprosjekt? 



99



100 

Vi har en strategisk oppgave som strekker seg 
mot aktører som jobber med innovasjons- 
og systemutvikling i bransjen som helhet. 
Med dette som utgangspunkt har vi brukt 
kommunen som gjennomgående eksempel 
for å tilgjengeliggjøre idéskissene våre. 
Byggebransjen finnes i alle kommuner, noe som 
er unikt. Det er også kjent at kommune-Norge 
har svært store forskjeller i størrelse og antall 
innbyggere, samt økonomi og ressurser

Målgruppe
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Vi lagde en oversikt av tidligfase og kartla 
painpoints og tilhørende idéer. Denne var 
utformet som en historie som tok utgangspunkt 
i kommune Grønn som skal lage en ny skole. 
En del av idéene vi hadde fra what if-kortene 
ble inkludert med videre, da mye av potensialet 
vi hadde funnet lå nettopp i dette rommet i 
byggeprosessen med et fokus på forebygging.

Visualiseringen av tidligfase ble videre brukt inn 
i 5 idéworkshoper.

Videre utforskning
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Oversikt over et utvalg av våre idékort
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Idékort

Faser 
Aktører/
stakeholders 

Prosjektgruppe
Kundene (kommunen)

Planlegging (førfase)

Problemområder

Hva om...
Idéer

”Økonomi veier ofte tyngst 
da det alltid er billigst å 

bygge nytt typisk ute på et 
jorde” 

- (fra intervju med Gro)

Valg av tomt
1

Hvordan kan vi fasilitere 
for at miljørådgiver kan 
bidra kommunen i valg 
av tomt med tanke på 

klimahensyn? 

1
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Valg mellom å bygge nytt 
eller gjenbruke eksisterende 

bygninger

Bygge nytt eller?
1

Hvordan kan vi styrke 
kommunene i valget 
gjennom rollen RIM?

1

Prosjektgruppe
Kundene (kommunen)

Kommunen bestemmer 
Vi skal bygge en skole!
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Idékort

(Mellom fasene

Problemområder

Hva om...
Idéer

Ikke god nok sammenheng 
mellom de ulike aktørene i 

miljøvalg

2

Hvordan bidra til å samle 
de ulike siloene når de 
kommer til valg rundt 

klima? 

2
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Vanskelig å be om ting på 
riktig måte. De må vite hvilke 

krav de skal stille og det 
forutsetter at man har masse 

forkunnskaper

3

Hvordan kan designere 
jobbe med å utforske nye 
typer representasjoner for 
at de ulike aktørene på et 
prosjekt bedre kan forstå 

ting samtidig? 

3

Prosjektgruppe
Kundene (kommunen)

Programmering av 
konkurranse-program 
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Idékort

Offentlig anskaffelse

Problemområder

Hva om...
Idéer

Tungvint prosess! 
Ekstremt lange 

dokumenter og mange 
bilag og mye lover og 

regler

4

Hvordan forenkle
utformingen av selve

konkurranseleveransen 
ved anskaffelse? 

4

Søkere - entreprenører
Kundene (kommunen) 

NAL rådgivende ved behov



109

Prosessen ved valg av 
entreprenør er essensiell, 
men ofte svært basert på 

pris

5

Hvordan kan vi gjøre det 
enklere å koble sammen 
riktige entreprenører for 

riktig prosjekt?

5

Søkere 
Juryen

Kundene (kommunen) 

Valg av en entreprenør
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Idékort

Generelt til hele fasen

Problemområder

Hva om...
Idéer

Utilgjengelige krav
Kravene fra EU-taksonomien 

er utilgjengelige og lite 
forståelige for aktørene i 

bransjen

6

Hvordan tilgjengeliggjøre 
EU-taksonomien for alle 

aktørene i bransjen?

6

Søkere - entreprenører
Kundene (kommunen) 

NAL rådgivende ved behov
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Sprik mellom tidlig 
identifiserte behov og 

ferdig resultat

7

Hvordan kan design bidra til 
å kommunisere myke verdier 

på en måte som styrker 
brukerinvolvering og det 

ferdige resultatet, til tross for 
at byggeprosessene er lange 
og involverer så mange ulike 

aktører? 

7

Alle aktører 
 Brukere av bygget 

Ferdig bygg
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Som vi skal beskrive nærmere i neste kapittel, fant 
vi at tidligfase hadde en rekke store områder med 
potensiale for endring. Så store og komplekse 
problemstillinger kan ikke besvares med én 
løsning. En verdifull tilnærming for oss ble dermed 
multipronged strategy. Dette innebærer at vi 
angriper problemene fra ulike holdepunkter med 
samme mål; en grønnere bransje.

Multiprogned strategy
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Bilde fra idéworkshop med to deltakere; én eiendomsutvikler 
(privat) og én planlegger i kommunen
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05

I denne delen vil vi se nærmere på våre 
nøkkelfunn etterfulgt av våre fire tilhørende 
idéforslag. 

Mulighetsrom

Funn og idéer
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4 idéforslag
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Idéforslag 1 
Fullfasegruppen
En gruppe nøye sammensatte aktører med mandat om å 
følge prosjektet gjennom alle faserFullfasegruppen

Idéforslag 2
Fremtidsutforskeren
En digital sandkasse med kartlag og data for utforskning før 
og under byggeprosjekt

Idéforslag 3
Miljøkravsassistenten
En utforskende AI-plugin med sammenstillinng av DFØs 
Kriterieveiviser og egne data fra tidligfase 

Idéforslag 4
Svare på anskaffelser
Forenkling av dagens konkurransegjennomføringsverktøy i 
Mercell
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Idé 1 / 4



119



120 

Nøkkelfunn 

Mangel på eierskap til hele 
prosessen
I byggeprosessen jobber fasene og aktørene 
ofte i siloer, og kunnskap går tapt. Høy 
turn-over og nye ansatte forsterker dette.

”Jeg føler ingen tilknytning til de 
store prosjektene jeg jobber på. 
Jeg gjør min oppgave, også er 
jeg ferdig.”

-Ole, tømrer

”Å få alle til å snakke om det 
samme og løse det samme har 
vært et tema i tiårsvis både 
nasjonalt og internasjonalt, 
men har vist seg å være veldig 
vanskelig.”

-Morten, forsker i Sintef

#1

Idéforslag 1/4 - Fullfasegruppen
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Grønne valg og tidlige intensjoner 

Viktige valg tas i tidligfase, men hva er 
poenget hvis ikke disse følges videre? Grønne 
intensjoner og valg fra tidligfase forsvinner 
ofte gjennom et langt prosjekt hvor økonomisk 
motivasjon vinner.

-Jonas, arkitekt og eiendomsutvikler

”Særlig mot slutten er det et 
mega press på å spare penger. 
Hver lille justering. Skviiiise hver 
lille salgbare kvadratmeter. 
Alt handler om det tallet.”

“Det jeg har opplevd er at man 
vinner kontrakten så skal man se 
hva man kan levere billigere, og 
da kutter man, så da kan man 
kutte noe uten å bli bevisst på at 
man kutter en essensiell verdi.”

- Rådgivende ingeniør

#2
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Sprik mellom tidlig 
identifiserte behov og ferdig 
resultat

Brukerinvolvering er en lovpålagt del av 
planleggingsfasen fra plan- og bygingsloven 
(Plan- og bygningsloven, 2008, § 5-1).. En 
lovpålagt plikt som ikke alltid gjøres med den 

#3

-Prosjektleder

I en reguleringssak må man ha 
2-3 møter, så må du ha en høring. 
Vi er ikke veldig innstilt på å gjøre 
veldig mye mer enn det som er 
lovpålagt av oss. Fordi det er 
slitsomt og masete og uforutsigbar 
og kostbart, også er det grusomt. 
Altså det er ikke gøy å bli kjeftet 
på, ikke sant, og da gjør vi det vi 
må. 

Bransjen ser viktigheten av brukerinvolvering, 
men feiler ofte i å formidle brukernes myke 
verdier effektivt. Innsiktsfunn passer ikke 
alltid i vanlige rapporter, og de som gjør 
innsiktsarbeidet inkluderes sjelden videre, noe 
som svekker ivaretakelsen av disse interessene.

(Plan- og bygningsloven, 2008, § 5-1)

Nøkkelfunn 
Idéforslag 1/4 - Fullfasegruppen



123

-Prosjektleder

Her er en av tingene jeg har slitt 
veldig med. Veldig vanskelig å 
ivareta visjonene, og de myke 
verdiene gjennom prosessen 
og særlig når man kommer 
til realisering. Det er da de 
kjempestore investeringene og 
pengene kommer inn. 
Her tar man opp 300-500 
millioner i lån for å betale 
entrepenøren for dette med skyhøy 
rente. Da blir disse myke verdiene 
nedvurdert. 

-Designer med lang erfaring fra 
byggebransjen

Når prosjektet er ferdig synes ikke 
funnene fra brukerinnsikten på 
det ferdige produktet. 

-Leder i offentlig sektor

“Kostnadsstyringen og overtar 
alt i siste fase, og da står 
brukerens behov svakt.”

Hvordan sørge for at disse myke verdiene 
synes igjen til slutt?

”Utrolig godt poeng og en 
absolutt svakhet. Det som skjer 
med brukerprosessene er ofte 
sterke kontinuitetsbrudd for 
de som jobber i tidligfase og 
undersøker ting tidlig er ofte 
ikke med videre.”

-Direktør i offentlig sektor
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En nyere, god samarbeidsform 
- med noen utfordringer

#4

Problemene skyldes dårlig samarbeid og 
mangel på kontinuitet i byggeprosessen. 
Samspillsentreprise, som involverer sentrale 
aktører tidlig, kan gi besparelser og bedre 
løsninger hvis samarbeidet fungerer (EBA & 
Brodtkorb, 2022). Modellen stiller imidlertid 
høye krav til én rolle, byggherren, for å sikre 
oppfølging, noe som er en stor svakhet (DFØ).

”Det kan være en utfordring å få 
samspillet i gruppe til å fungere 
optimalt ettersom dette er en 
forhåndsvis ny gjennomførings-
modell.”

-Ingeniør

Nøkkelfunn 
Idéforslag 1/4 - Fullfasegruppen
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Samspillsentreprise
Et felles fundament før prosjektet settes i gang 
og mindre økonomisk risiko for alle parter.

Kilde: Fremtidens Forretningsmodeller i Byggebransjen, utført av 
Æra med oppdrag fra DOGA, Enova, Innovasjon Norge (2020)

Idéforslag 1/4 - Fullfasegruppen
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Det er veldig vanskelig å 
føre over behovene til selve 
prosjektgjennomføringen fordi 
det er så mange krav og så 
ingeniørstyrt. Når det treffer 
ingeniørverdenen så blir det 
veldig vanskelig. 

Hvis du treffer en bro der for 
å overføre disse kravene til 
ingeniørene hadde det vært 
-Direktør i offentlig sektør

-Direktør i offentlig sektør

Bygg-anskaffelser er opptatt av 
det formelle, mens innovative 
anskaffelser er mer åpne for hva 
kan du tilby meg, hva kan vi få ut 
av det her. Jeg tror det vi trenger 
er å ha mye mer av den und-
ringskompetansen inn i bygg; 
hva er det vi trenger? Hva er det 
mulig å få til her? 

Dette syntes vi var interessant. Kun 3% av 
bygganskaffelser er kjøres som en innovativ 
anskaffelse,, da de ofte er for store. Kan 
vi likevel trekke inspirasjon fra innovative 
anskaffelser i tidligfasen for å støtte aktørene 
med å bryte ned siloer og bygge bro mellom 
fag og faser i byggeprosessen?
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Hvordan kan vi støtte aktørene i 
bransjen med mål om å bryte ned 
siloer og bygge bro mellom fag og 
faser i byggeprosessen? 

Idéforslag 1/4 - Fullfasegruppen
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Fullfasegruppe
-en gruppe nøye sammensatte aktører 
i samspillsenterprise med mandat 
om å følge prosjektet gjennom alle 
byggefaser 

Kanskje svaret ligger i å se mulighetene i 
eksisterende roller - samt én ny? Aktører som 
er spesielt aktuelle for gruppen er byggherre, 
arkitekt, entreprenør og fremtidskoordinator, 
samt miljørådgiver. Helt nytt er at gruppen 
også skal inneholde en designer som også 
blir med hele prosjektet som har spesielt 
ansvar for brukermedvirkningsprosessen samt 
visualisering og formidling av informasjon 
til alle parter i prosjektet. Her er designeren 
en nøkkelrolle i å samle trådene og støtte 
opp byggherre i oppgaven med å fasilitere 
for godt samarbeid og forståelse på tvers av 
fagdisiplinene. 

Målgruppe:
- Bestiller av tomt 
- Prosjekteier (kommunen) 
- Tiltakshaver 
- Tildligfasegruppen
- Evt. aktører som bistår i tidligfase

Idéforslag 1/4 - Fullfasegruppen
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Mandat

Fullfasegruppens mandat

Gruppen i Samspilllsenterprise med 
fullfasegruppe har et mandat i tillegg til 
sine fagspesifikke oppgaver. I oppstarten 
av samarbeidet er det viktig å sette rammer 
og en plan for prosjektet. Dette, inspirert 
av samhandlingsseminar* som blir gjort 
hos Norconsult, vil bli evaluert underveis i 
prosjektet.

*Vi lærte i samtaler med Christopher 
McCormick, seniorrådgiver i Innovasjon og 
vekst i Norconsult om samhandlings-
seminarer i byggeprosessen deres. Dette 
vurderer vi som en naturlig del av et konsept 
som Fullfasegruppen med mål om å styrke 
samarbeidet innad i gruppen.

Idéforslag 1/4 - Fullfasegruppen
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Bærekraftsperspektiv

Fullfasegruppen vil bidra til å støtte opp om 
en god tidligfase - samtidig som den overfører 
dette arbeidet videre ut i prosjektet. 

En annen viktig oppgave vil være å forankre 
og videreformidle grønne verdier. Dette 
gjelder også inn i anskaffelsesprosessen. 
Siden offentlige anskaffelser er et så sterkt 
virkemiddel vil et enda sterkere fundament for 
innholdet i konkurransegrunnlaget kunne gi 
viktige ringvirkninger for hvordan bransjen må 
svare miljømessig. Nye krav og regler er på vei, 
og det er ingen tvil om at den nye normalen vil 
bli å drive mer klimavennlige byggeprosjekter, 
samt drive mer med gjenbruk i  fremtiden. 
En fullfasegruppe vil kunne bidra til å støtte 
alle aktørene innad i et prosjekt med å både 
etterspørre og etterleve krav, helt til ferdig 
bygg. 

Ifølge DFØ bør man alltid gjøre 
markedsundersøkelser for å kartlegge hvilke 
krav man kan stille i sitt lokale marked. 
Det er særlig viktig ved bruk av krav på 
viderekommende nivå. Dette blir en sentral 
oppgave for miljørådgiveren.

Datagrunnlag

- Innsikt fra brukermedvirkning
- BIM-verktøy
- Miljørådgivers analyser 
- DFØ sin veileder “Samspillsenterprise med 
fullfasegruppe” 
 LUPs verktøy for innovative anskaffelser

Idéforslag 1/4 - Fullfasegruppen

Vår utforskning
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Ringvirkninger

Økonomisk 
En sterkere forbindelse mellom tidlige 
beslutninger og resten av prosjektet kan 
redusere utgifter knyttet til endringsordrer, 
da tidlige beslutninger er bedre forankret 
og samarbeidet med entreprenøren. 
Endringskostnader, spesielt når de ikke er 
inkludert i tegningene, kan bli betydelige. 
Investerering i en fullfasegruppe kan redusere 
omfanget av endringsordrer, noe som er 
økonomisk gunstig. 

Brukerperspektivet
Å inkludere designeren så direkte inn i 
hele byggeprosjektet vil kunne bidra til å gi 
brukermedvirkning større plass gjennom hele 
prosjektet. Gjennom formidling av funn fra 
brukerinnsikten videre til aktører som kommer 
til senere vil dette kunne styrke flere aktørers 
følelse av tilknytning til de fremtidige brukerne 
og verdiene. 

Designrollen
Å se hvilke styrker designeren kan bidra med 
som fasilitator i store tverrfaglige team kan 
gi ringvirkninger til mer bruk av designeren i 
bransjen. 

Implementering

Først vil Fullfasegruppen bli testet med piloter 
på større byggeprosjekter i norske kommuner 
- støttet av Klimasats (Menon 2021) som gir 
støtte til systematisk arbeid med klimakrav i 
anskaffelser i kommunal sektor. 

I pilotene vil et viktig mål være å måle ulike 
parametre for grønnere anskaffelser. Et annet 
viktig mål vil være å måle kostnader knyttet til 
endringskostnad. 

Ved å vise til resultater fra pilotene, og om 
det faktisk kan vise til å være økonomisk 
gjennomførbart uten at alle kostnader faller på 
byggherre, kan idéen bli implementert som et 
nytt alternativ til arbeidsform på DFØ sine sider.  
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Idé 2 / 4
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Idéforslag 2/4 - Fremtidsutforskeren

Nøkkelfunn

Nedbygging av natur
- trenger evnen til å se inn i 
fremtiden 

#1

Vitenskapen er stadig klarere på at arealbruk 
er den viktigste enkeltfaktoren i arbeidet 
med å stanse tap av natur. Den viktigste 
systemutfordringen er at kommunene 
har fått stadig større ansvar for miljø- og 
arealforvaltningen, uten å få tilsvarende 
kompetanse og kapasitet til å ivareta ansvaret 
på en god måte (Simensen, et al, 2022, s.4).

Bilder fra NRKs 
artikkel Norge i 

Rødt, hvitt og grått
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Vi trenger ikke flere bygg
#2

Vitenskapen er stadig klarere på at arealbruk 
er den viktigste enkeltfaktoren i arbeidet 
med å stanse tap av natur. Den viktigste 
systemutfordringen er at kommunene 
har fått stadig større ansvar for miljø- og 
arealforvaltningen, uten å få tilsvarende 
kompetanse og kapasitet til å ivareta ansvaret 
på en god måte (Simensen et al., 2022, s. 21).

Grunnforhold sluker 
byggutforming til frokost når 
det gjelder klimagassutslipp. 
eks lager du et konsept som 
krever at du graver veldig mye 
ned i jorda har du allerede 
laget et kjempe stort klimag-
assutslipp i anleggsfasen.  
- Hege Maria Eriksson, Statsbygg

Arkitektenes kompetanse
#3

Arkitektene har en fantastisk 
kompetanse og er utdannet 
til å se inn i fremtiden. Får 
byggherre og utvikler denne 
inn i utviklingen av selve 
oppdraget, vil det være gull 
for selve prosjektet og for 
samfunnseffekten av det som 
bygges.
- Ingerid, arkitekt

Viktige valg tas i tidligfase, men hva er 
poenget hvis ikke disse følges videre? Grønne 
intensjoner og valg fra tidligfase forsvinner 
ofte gjennom et langt prosjekt hvor økonomisk 
motivasjon vinner. ”80% av byggene vi 
trenger i 2050 er allerede bygget, men da 
må disse brukes smartere og vi må bruke de 
lokalene som finnes istedenfor å rive”  (Sintef, 
2022, s. 12)
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Hvordan kan vi støtte mer 
utforskning og bærekraftige valg før 
prosjektstart? ...kan bruk av 
utforskning og fremtids-
scenarioer som metode gi 
mulighet for å samles rundt 
mulighetene i fremti-
den og mer fleksible bygg?  

Idéforslag 2/4 - Fremtidsutforskeren
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løsninger for å imøtekomme de kommende behovene. 

Sandkassen gir også informasjon om potensielle byggetomter og gjenbrukbare bygg. Fremtidsutforskeren skal veilede kommunen mot bærekraftige valg ved å presentere fremtidige regler og klimaendringer, og beregner potensielle 
klimagassutslippssparing. Denne tilnærmingen kan åpne for mer fleksibilitet og utforskning i fremtidige byggeprosjekter.

Målgruppe:
Bestiller av tomt 
Prosjekteier (kommunen) 
Tiltakshaver 
Fullfasegruppen
Evt. aktører som bistår i tidligfase

Fremtidsutforskeren
Et felles fundament før prosjektet settes i 
gang og mindre økonomisk risiko for alle 
parter.

Fremtidsplanleggeren er en digital sandkasse 
integrert i NorKart, et kartverktøy brukt 
av norske kommuner. Den inneholder 
ekstra kartlag fra ulike datakilder og tilbyr 
utforskningsmuligheter, ikke ferdige løsninger. 
Koblet til en AI-løsning, estimerer den 
fremtidsscenarier og visualiseringer for 
utforskende tankeeksperimenter. Dette kan 
inspirere og identifisere flere muligheter før 
og etter prosjektstart. Fremtidsutforskeren 
inkluderer oppdatert data for  den enkelte 
kommunes strategidokument Agenda 2030 
om klimamål og klimatilpasninger. Ved 
oppstart av et byggeprosjekt kan man 
bruke Fremtidsutforskeren som et forstudie 
for å kvalitetssikre at reguleringsplanene 
er oppdatert ift klimaendringer, og 
for å oppdage eventuelle avvik og 
klimatilpasninger.

Et eksempel er hvordan økningen i 
befolkningen kan påvirke kommunens 
fremtidige byggeplaner, samt forslag til 

Et annet eksempel er hvordan økningen 
i befolkningen kan påvirke kommunens 
fremtidige byggeplaner, samt forslag til 
løsninger for å imøtekomme de kommende 
behovene. 

Sandkassen gir også informasjon om 
potensielle byggetomter og gjenbrukbare 
bygg. Fremtidsutforskeren skal veilede 
kommunen mot bærekraftige valg 
ved å presentere fremtidige regler og 
klimaendringer, og beregner potensielle 
klimagassutslippssparing. Denne tilnærmingen 
kan åpne for mer fleksibilitet og utforskning i 
fremtidige byggeprosjekter.

Målgruppe:
- Bestiller av tomt 
- Prosjekteier (kommunen) 
- Tiltakshaver 
- Fullfasegruppen
- Evt. aktører som bistår i tidligfase 

Idéforslag 2/4 - Fremtidsutforskeren
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løsninger for å imøtekomme de kommende behovene. 

Sandkassen gir også informasjon om potensielle byggetomter og gjenbrukbare bygg. Fremtidsutforskeren skal veilede kommunen mot bærekraftige valg ved å presentere fremtidige regler og klimaendringer, og beregner potensielle 
klimagassutslippssparing. Denne tilnærmingen kan åpne for mer fleksibilitet og utforskning i fremtidige byggeprosjekter.

Målgruppe:
Bestiller av tomt 
Prosjekteier (kommunen) 
Tiltakshaver 
Fullfasegruppen
Evt. aktører som bistår i tidligfase
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Idéforslag 2/4 - Fremtidsutforskeren

Vår utforskning

Datagrunnlag 

Fremtidsplanleggeren kombinerer eksisterende 
data fra følgende datakilder

- Statistisk sentralbyrå
- Folkeregisteret
- Kartverket
- Geodata
- Miljødirektoratet
- Kommunekart.no
- Arealplaner.no
- Norkart
- Prognosesenteret. 

Disse kartlagene med tilhørende data er igjen 
koblet på en AI-løsning, feks Open AI. 

Hvem kan Fremtidsplanleggeren koble seg på

- NorKart
- KS
- Kommunalteknisk forening

Bærekraftperspektiv

På sikt ser vi for oss at Fremtidsplanleggeren 
kan muliggjøre mer åpen prosess ved viktige 
valg, som valg av tomt, for å vurdere flere 
muligheter og alternativer basert på en stor 
mengde eksisterende data. Å tenke mer 
fleksibelt rundt bruk av fremtidige bygg 
kan også redusere behovet for å bygge nye  
kvadratmeter ved å gjenbruke eksisterende 
bygningsmasse, noe som igjen har potensial til 
å minske klimagassutslipp betydelig.
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Ringvirkninger 

En løsning som denne kan gradvis endre 
tilnærmingen til tidlig utforskning over tid. 

Selv om den først kan virke kun som et 
utforskningsverktøy, kan den senere inspirere til 
nye metoder og endre mindset hos aktørene. 
Reguleringsplaner betraktes vanligvis som 
fastlåste, men ved å utforske tomter med 
Fremtidsutforskeren kan dette synet potensielt 
endres. 

Vårt designeksempel søker å endre arbeids- 
og tenkemåter over tid og øke muligheten for 
utforskning før prosjektstart for å redusere 
klimagassutslipp per nytt byggeprosjekt.
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Implementering 

Nye lover krever grønnere byggeprosjekter. 
Fremtidsutforskeren kan søke støtte fra 
staten gjennom Klimasats, administrert av 
Miljødirektoratet. Den er integrert i eksisterende 
kommunale tjenester og krever minimal 
implementeringsressurser. Fullfasegruppen kan 
hjelpe med implementeringen, noe som kan 
spare byggherrer og kommuner kostnader på 
lang sikt ved å ta gode valg tidlig i prosessen.
Etterhvert kan KS ta inn verktøyet som en del 
av sin portfolio for digitale fellesløsninger innen 
plan og bygg for kommuner.

Idéforslag 2/4 - Fremtidsutforskeren

Steg for steg

1. Starte som en pilot med støtte fra 
Klimasats.  

2. KS tar inn verktøyet som en del av 
sin portfolio for digitale fellesløsninger 
innen plan og bygg.

3. Fullfasegruppen støtter opp om å få 
verktøyet i bruk

Vår utforskning
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Fremtidscenarie: KS tar inn 
verktøyet som en del av sin 
portfolio for digitale felles-
løsninger innen plan og bygg.

Kilde: skjermdump fra KS sin nettside
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Fra tomteverktøy til

1: Prototype

Vi startet med en enkel prototype for å kunne 
velge tomt. Denne tok vi med inn i brukertest 
for å få tilbakemelding og iterere videre. 

Bilde av iterasjoner

Idéforslag 2/4 - Fremtidsutforskeren
Prosess

eksperimenterende sandkasse
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2: Brukertest: 

Julie: prosjektleder i tidligfase i en kommune, 
- Eirik: planlegger i en kommune, - Tin: 
eiendomsiutvikler - Tine: arkitekt og professor 
AHO- To arktiektstudenter på AHO

Det vi tok med oss videre var: 

Norkart har en del kartlag allerede og det er 
verktøyet som brukes i dag av kommunen. 
Derfor valgte vi å integrere løsningen i Norkart. 

Iterasjoner

Vi flyttet fokus fra budsjett og 
bærekraftsambisjon (da dette er for tidlig å vite 
i prosessen) til fokus på fremtidige miljøkrav 
og klimaendringer inn i planlegging av nye 
prosjekter. 

Det vi tok med oss videre var: 

Inkludere mer sosiale forhold og ikke 
bare miljø. Derfor valgte vi å inkludere 
befolkningsutvikling som et eget karlag.

3: Workshop test: 

Vi testet prototypen med 7 workshop 
deltakerne (se egen workshop side)
(se egen workshop side)

Tomt velger man ikke så ofte. Vi må være 
mer enn bare å være en tomtevelger. Vi tok 
med oss videre å jobbe mer med scenarioer 
for fremtiden. Trengs det egentlig en skole? 
Hva mer trenger kommunen på sikt? Kan det 
kombineres?
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Idéforslag 2/4 - Fremtidsutforskeren

Fremtidsutforskeren er koblet på kommunens eksisterende 
kartplattform; NorKart

Kilde: 3 skjermdump av kartverkets tjeneste i dag. 

Steg 3

Da vil du få en 
oversikt over en 
rekke kartlag

Steg 1

Klikk på ´Kart 
og flyfoto´ inni 
kommunens egen 
nettside.

Steg 2

Velg kommune.
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Redesignet side med integrert plugin; 
Fremtidsutforskeren

Prototype
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Fyll inn informasjon 
om ditt kommende 
prosjekt. 

Skru på kartlaget: 
Fremtidsutforskeren

Idéforslag 2/4 - Fremtidsutforskeren

Steg 1

Steg 2
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Prototype
WorkflowSteg 3

Steg 4

Mottar ulike forslag 
som kan passe til 
ditt prosjekt. I dette 
tilfelle kom det to 
tomteforslag opp, 
men det kunne 
også vært et tomt 
bygg som var 
regulert til eller har 
potensiale til å bli 
regulert til samme 
formål.

Man får en 
oppsummering 
av hva du har 
lagt inn og 
informasjon om hva 
Fremtidsutforskeren 
baserer seg på 
når den velger ut 
tomteforslag: mest 
mulig klimavennlig.
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Rødt område er markert. Dette er 
en tomt kommunen har tilgang 
på som er regulert til formålet 
som er skrevet inn i forkant, men 
det er dårligere alternativ enn 
den andre foreslåtte tomten i 
form av at her kreves det større 
mobilitetsbehov og det er 
større påvirkning på naturens 
karbonopptak.

Grønt område er markert. Dette er 
en tomt som kommunen har tilgang 
på som er regulert til formålet som 
er skrevet inn i forkant (skole). Det 
er nærmere sentrum så det krever 
mindre utbygging i møte med 
mobilitet og det vil også være lavere 
CO2 påvirkning å bygge her.  

Siden dette er en AI plugin, er det 
mulig å kontinuerlig mate inn mer 
informasjon om prosjektet ditt med 
ulike kriterier og rammer for å utforske 
nye, potensielle muligheter for 
fremtidige bygge-, renoverings, eller 
ombyggingsprosjekt.

Dersom man ønsker det 
kan man skru på dagens 
kartlag i kartverktøyet 
for å parallellt med 
fremtidsutforskeren 
kunne se for eksempler 
detaljplaner, planer 
under arbeid, 
kommuneplan og 
kulturminner. Man kan 
velge hvilke lag man 

Idéforslag 2/4 - Fremtidsutforskeren

Huker av de kartlagene 
man ønsker å se; i dette 
tilfelle mobilitetsbehov 
og naturens karbon.

Steg 5
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Dersom man skrur på 
Fremtidsutforskeren vil det 
dukke opp en rekke kartlag 
man kan skru på for å utforske 
muligheter. Dette har som 
forrmål å fungere som en slags 
”sandkasse” for utforskning. 

Under klimapåvirkning er det fire ulike 
kartlag. Disse er inspirert av innholdet 
i ”Sammenhengen mellom arealbruk 
og naturens karbonlagre på land og 
til havs” i  Klimautvalget 2050 sin 
rapport; ”Omstilling til lavutslipp - 
Veivalg for klimapolitikken mot 2050” 
og Gro Sandkjær sin presentasjon om 
tematikken (NOU 2023: 25, s. 118). 

Klimapåvirkning; Ressursbruk: 
Dette kartlaget viser oversikt 
over ressurspåvirkning på vei, 
infrastruktur, VA, bygg, materialer 
og energi. 

Klimapåvirkning; 
Mobilitetsbehov: Dette kartlaget 
viser informasjon om mobilitet; 
bil, kollektiv, sykkel og gange. 

Klimapåvirkning; Naturens 
karbonopptak: Dette kartlaget 
viser naturens karbonopptak og 
lagring.

Klimapåvirkning: Økosystem: 
Dette kartlaget handler om 
utbredelse, verdi og tilstand i 
økosystemet. 

Legg til flere datakilder: 
Her kan du koble på andre 
datakilder som for eksempel 
finn.no for å se tomter tilsalgs 
på det private markedet.

Befolkningsutvikling 
(SSB): Huker man av her 
vil man se mulig, fremtidig 
befolkningsvekst i området 
basert på data fra SSB. Det vil 
komme opp et refleksjonskort 
med forslag til hva det kan 
være lurt å bygge neste eller 
hva slags prosjekt som bør 
kombineres med tanke på 
fremtidens behov (se mer på 

Prototype
Forklaring av prototype og 

kartlagene
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Idéforslag 2/4 - Fremtidsutforskeren

Et refleksjonskort utviklet ved hjelp 
av AI: Som nevnt, dersom man huker 
av på befolkningsutvikling (SSB) vil 
man få opp et refleksjonskort med 
forslag til hva som kan være lurt å 
bygge neste eller hva slags prosjekt 
som bør kombineres med tanke på 
fremtidens behov. 

Rødt symbol: Her ser man 
hvor det er skole i dag i dette 
eksempelet. Hadde man skulle 
bygge nye studentboliger ville 
man sett hvor de eksisternde 
studentboligene.

Grønt symbol: Her ser man nye 
forslag til plassering av skole 
hvor man kan kombinere med 
barnehage i fremtiden. 
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Prototype
Refleksjonskort

I dette eksempelet har det blitt skrevet 
inn i forkant at det ønskes å bygge en 
skole. På bakgrunn av data om stedet 
fra SSB og kommunen kan det bli 
behov for både skole og barnehage 
på sikt. Hvorfor ikke kombinere de? 

Siden man ikke kan vite med 
sikkerhet om prognosene om 
stedet vil stemme, er målet å kunne 
foreslå ulike løsninger for å tilby 
flekisbilitetsløsninger som vi ser på 
som mer bærekraftig. 

Kan utforskning og fremtidscenarioer 
gi mulighet for å samles rundt 
mulighetsrom i fremtiden og mer 
fleksible bygg?
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Idé 3 / 4
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Idéforslag 3/4 - Miljøkravsassistenten

Nøkkelfunn

Nye krav om klimavekting i 
offentlig anskaffelser 

Ingen vet hvordan 
#1 #2

Nå er hovedregelen at offentlige 
oppdragsgivere skal vekte klima- eller 
miljøhensyn med 30 % når de vurderer 
søknader på offentlige konkurransegrunnlag.

Krav og kriterier har som mål å redusere 
anskaffelsens samlede klimaavtrykk 
eller miljøbelastning. Samtidig i siste 
anskaffelsesundersøkelse fra 2022 svarer kun 
20% at de i stor eller svært stor grad opplever 
å ha tilstrekkelig kompetanse til å vurdere 
hvilke krav og kriterier som bør stilles for å ta 
klima- og miljøhensyn (DFØ, 2022, s 39). 

Jeg har fortsatt ikke sett 
eksempel på noen som vet 
hvordan å skrive eller søke på 
anskaffelser som er i tråd med 
de nye vektingskravene”
 - Harald, innovasjonspådriver LUP

En eksempelbank er på vei!
- DFØ, webinar 03.04
 «Nye krav til vekting av klima og miljø: hva betyr det for 
innovasjonsprosjekter?” 

Dette støttes også av seniorrådgiver Bjørn 
Kummeneje fra DFØ som sa at en av deres 
hovedutfordringer er å trygge usikre innkjøpere 
som er redde for å gjøre feil når de skal kjøre 
en anskaffelsesprosess. 

Graf: prosenetvis antall som svarer at de 
har god eller svært god kompetanse til å 

utføre anskaffelse (DFØ, 2022, s. 10)

Kommune og 
fylkeskommune

Statlig 
virksomhet

Offentlig foretak 
og selskap

22% 17% 20%
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I DFØs siste anskaffelsesundersøkelse ser 
vi under to utdrag som peker på at tid 
og ressurser er den største barrieren for 
digitalisering, innovasjon og klima og miljø, 
og at innovasjon er det området de offentlige 
virksomhetene scorer lavest på modenhet 

Behov for et regelverk som 
er enklere å forstå og mer 
tilgjengelig  

Tid og ressurskrevende
#3 #4

Offentlige og private aktører 
trenger et regelverk som 
er enklere å forstå og mer 
tilgjengelig. Dette vil bidra til 
like konkurransevilkår for de 
seriøse aktørene, sier han.
(Regjeringen, 2023)
 

(Skjermdump DFØ, 2022, s. 9)

I DFØs siste anskaffelsesundersøkelse ser vi under to 

utdrag som peker på at tid og ressurser er den største 

barrieren for digitalisering, innovasjon og klima og miljø, 

og at innovasjon er det området de offentlige 

virksomhetene scorer lavest på modenhet (2022). 

(Skjermdump DFØ, 2022, s. 9)

I DFØs siste anskaffelsesundersøkelse ser vi under to 

utdrag som peker på at tid og ressurser er den største 

barrieren for digitalisering, innovasjon og klima og miljø, 

og at innovasjon er det området de offentlige 

virksomhetene scorer lavest på modenhet (2022). 

(Skjermdump DFØ, 2022, s. 9)
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Idéforslag 3/4 - Miljøkravsassistenten

Hvordan kan vi fasilitere for mer  
utforskning og eksperimentering før 
prosjektet er satt i gang? Hvordan 
kan vi støtte evnen til å se frem i tid 
og ta mer bærekraftige valg for 
generasjonene som kommer? 
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(Midjourney)
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Miljøkravsassistenten
Et felles fundament før prosjektet settes 
i gang og mindre økonomisk risiko for 
alle parter.

Miljøkravassistenten viser eksempler på 
implementering av anskaffelser med 30% 
klimavekting og veileder i utforming av 
miljøkrav og -kriterier for å etterleve nye 
lovkrav. Denne AI-pluginen vil være tilgjengelig 
i Mercells konkurransegjennomføringsverktøy 
(KGV).

Når man bruker Miljøkravsassistenten, kan 
man velge miljøkrav fra en forhåndsdefinert 
liste basert på DFØs Kriterieveileder og legge 
til informasjon fra tidligere innsiktsarbeid utført 
av Fullfasegruppen. Fullfasegruppen kan 
samarbeide om å utforske mulighetene med 
Miljøkravassistenten og få assistanse med å 
utforme konkurransegrunnlaget.

Teknologi som hjelpemiddel: Dette er ment 
å fungere som en ”kickstart” for arbeidet 
med å skrive konkurransegrunnlaget, for å 
gi inspirasjon. Det er opp til aktørene å ta 
avgjørelsene om hva som skal inkluderes i 
anskaffelsen.

Målgruppe:
- Alle aktører involvert i konkurransegrunnlaget 
- Alle aktører involvert i søknadsprosessen

Idéforslag 3/4 - Miljøkravsassistenten

Teknologi som hjelpemiddel
Vi vil understreke at dette er ment å fungere 
som en ”kickstart” for arbeidet med å skrive 
konkurransegrunnlaget, for å gi inspirasjon. 
Det er imidlertid opp til aktørene å ta 
avgjørelsene om hva som skal inkluderes i 
anskaffelsen.
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Datagrunnlag
- DFØs Kriterieveiviseren 
- AIs ChatGPT (data fra Open AI)

Data fra Fullfasegruppens innsiktsarbeid i 
tidligfase:
- Funn fra mulighetsstudie
- Tilbakemeldinger fra brukermedvirkning
- Funn fra miljø- og markedsanalyser

Hvem kan vi koble oss på: 

Utvikles i samarbeid med:
Leverandørutviklingsprogrammet (LUP)

Driftes av: 
Direktoratet for forvaltning og økonomistyring 
(DFØ) 

Koblet på plattformen til Mercell som DFØ 
benytter til offentlige anskaffelser idag.

Idéforslag 3/4 - Miljøkravsassistenten

Vår utforskning
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Bærekraftsperspektiv

I lys av tallene fra Anskaffelsesundersøkelsen 
som viser at rundt 20%  i stor eller svært stor 
grad opplever å ha tilstrekkelig kompetanse til 
å vurdere hvilke krav og kriterier som bør stilles 
for å ta klima- og miljøhensyn - ser vi et stort 
potensiale i dette området.
 
Derfor har en digital kravsveileder og et mulig 
krav-skrive-verktøy stort potensiale til å påvirke 
samlet klimaavtrykk eller miljøbelastning. 
Spesielt i lys av den nye loven om at klima og 
miljøhensyn skal vektes minimum 30% - noe 
ingen vet hvordan de skal gjøre idag, ser vi at 
idéen har stort potensiale til å bidra positivt. 

Ringvirkninger

På sikt styrke kompetansen innen klima- og 
miljøhensyn og veilede aktørene i å skrive 
grønnere konkurransegrunnlag ved å tilby 
ressurser som DFØs Kriterieveiviser. 

En rikere utforskning kan gjøre bærekraft og 
klima- og miljøhensyn mer konkrete. 

Tydelige konkurransegrunnlag gjør det 
enklere for bransjen å svare, og gir prosjekter 
større mulighet til å bli grønnere.

1

2

3
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Implementering

Å forenkle offentlige anskaffelser er viktig 
både økonomisk og miljømessig. DFØ og 
LUP vil tilby kunne tilby disse løsningene 
som gjør dem tilgjengelige for alle. Det 
finnes støtteordninger for prosjekter som 
støtter grønn omstilling (DFØ, 2023). 
Miljøkravassistenten kan videreutvikles og 
implementeres med støtte fra blant annet 
Forskningsrådet eller Innovasjon Norges 
ordning for Finansiering av grønn omstilling, 
administrert av LUP (LUP, 2024). 

Idéforslag 3/4 - Miljøkravsassistenten

Vår utforskning

Steg for steg

1. Samarbeide med LUP og DFØ som 
holder i mange av disse prosessene, om 
å videreutvikle AI-løsningen, da dette 
er noe vi har fått tilbakemeldinger fra 
representanter i LUP om interesse for.

2. Gjennomføre en pilot med støtte fra 
Innovasjon Norge eller Forskningsrådet.
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Idéforslag 3/4 - Miljøkravsassistenten

Hvordan bruke Miljøkravsassistenten?
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Steg 1: Når man møter 
Miljøkravsassistenten, velger man 
miljøkrav og kriterier fra en liste 
basert på DFØs Kriterieveileder.

Prototype
Workflow
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Du får en 
oppsummering 
av de relevante 
kriteriene for 
prosjektet ditt.

Steg 3 og 4:  I 
tillegg til DFØs 
kriterieveileder kan 
man legge til 
informasjon fra 
tidligere 
innsiktsarbeid utført 
av Fullfasegruppen.

Steg 2

Steg 3

Idéforslag 3/4 - Miljøkravsassistenten
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Fullfasegruppen 
kan samarbeide om 
å utforske 

Steg 4

Prototype
Workflow
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Idé 4 / 4
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Idéforslag 3/4 - Miljøkravsassistenten

Nøkkelfunn

Å svare på en anskaffelse er 
idag svært tungvint 

#1

Anskaffelsesprosessen oppleves av mange som 
en papirmølle med vedlegg og dokumentasjon 
som krever mye tid og ressurser fra søkerens 
side. Dette  fungerer som et unødvendig 
hindrer for levering av grønnere og mer 
innovative prosjekter i byggebransjen. 

Vi har ikke tid til å levere på de 
offentlige anskaffelsene fordi det 
tar for lang tid. Også blir man 
kun valgt utifra hvor langt man 
klarer å presse prisen ned, og 
det er ikke verdt det. 
- Leder i byggefirma som nettopp gikk konkurs 

vi er 200 i bedriften og vi er for 
små til å være med i innovasjons-
konkurranser.
- Arkitekt på arkitektur.hva.nå debatten 

Prinscreen tatt av et en offentlig anskaffelse hvor man bare 
ser starten på en lang liste vedlegg som må lastes ned, 
leses, besvare og lastes opp igjen. 
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Vi spurte innovasjonspådriver i LUP om 
eksempel på noen som vet hvordan å svare på 
de grønne vektingskravene. 

Ingen vet hvordan 
#2

Nå blir det enda vanskeligere å 
levere til offentlig sektor når det 
gjelder bygg, alle anskaffelser 
fordi du skal ta hensyn til klima 
og miljø.

-Direktør i offentlig sektor 

Jeg har fortsatt ikke sett 
eksempel på noen som vet 
hvordan å skrive eller søke på 
anskaffelser som er i tråd med 
de nye vektingskravene”
 - Harald, innovasjonspådriver LUP
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Idéforslag 3/4 - Miljøkravsassistenten

Hvordan kan vi støtte aktørene som 
søker om å levere på de grønne, 
offentlige anskaffelsene?  



179

(Midjourney)
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Svare på anskaffelser
En forenkling av dagens konkurranse-
gjennomoføringsverktøy (KGV) i Mercell

Dette idéforslaget representerer mottakersiden 
til Miljøkravsassistenten, nemlig de som skal 
svare.

Å svare på offentlige anskaffelser er en kostbar 
og tidkrevende prosess. En hel-digital løsning 
kan gi oversikt for alle aktørene og forenkle 
prosessen. 

Målet er å demokratisere anskaffelsesprosessen 
ved å tilgjengeliggjøre, visualisere og forenkle 
samarbeid underveis i søkeprosessen.

Idéforslag 4/4 - Miljøkravsassistenten
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Datagrunnlag
 
- Data fra DFØ 
- Data fra mulighetsstudie
- Brukerinnsiktsdata

Idéforslag 4/4 - Miljøkravsassistenten

Bærekraftsperspektiv

Forenkle forståelsen av miljøkravene og 
-kriteriene i konkurransegrunnlaget.

Øke tilgjengeligheten og smidigheten i 
søknadsprosessen for små aktører som 
søker på offentlige anskaffelser.

Øke kunnskapen om det grønne skiftet  og 
alternative arbeidsmetoder.

Effektivisere søknadsprosessen ved å tillate 
at man skriver skriving direkte i portalen, 
sanntidssamarbeid og kontinuerlig oversikt.

Digitale plattformer muliggjør samarbeid og 
samskaping, noe som øker effektiviteten og 
fleksibiliteten i søknadsprosessen.

1

2

3

4

5

Vår utforskning
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Implementering og steg for steg: 
Samme som idéforslag 3

Ringvirkninger

Styrke samarbeidet innad i laget som ønsker 
å utføre arbeidet som det søkes etter i 
utlysningen. 

Å demokratisere en prosess ved å forenkle den, 
kan være med på å inkludere flere små aktører 
og gi flere bedrifter  muligheten til å være med 
i det grønne skifte. 
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Påbegynte søknader lar 
aktørene aktivere ulike 
prosesser de er i ferd med å 
søke på. 

Informasjonen som idag ligger i 
word- og PDF filer samles digital 
i ulike kategorimapper hvor 
prosjektgruppen kan samarbeide 
om å svare

Oversikt over hvem som 
jobber med de ulike 
dokumentene og status på 
arbeidet.

Idéforslag 4/4 - Miljøkravsassistenten
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06

Dette kapittelet inneholder tilbakemeldinger vi har 
fått på de ulike idéene våre og tilhørende 
refleksjoner. 

Veien videre

Tilbakemeldinger
og refleksjoner



187



188 

Vi har samlet tilbakemeldinger fra 
byggebransjen gjennom hele prosjektet. Ved 
avslutningen arrangerte vi en workshop og 
hadde digitale samtaler med Kirsti Kierulf fra 
Norsk Kommunalteknisk Forening og Bjørn 
Kummeneje fra DFØ, der vi presenterte våre 
funn og idéer. 

I denne delen har vi slått sammen de to siste 
idéene: Miljøkravassistenten og digitalisering av 
anskaffelsesprosessen.

Tilbakemelding 
Fullfasegruppen
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;

Tilbakemelding
Fullfasegruppen 

“Jeg liker idéen og jeg heier 
på designere i planfasen!” Jeg 
synes idéen om fellesskaping 
i tidligfasen er interessant 
å utforske om det vil ta ned 
volumet på endringsordre.”

“Riktig forankring og kommuni-
kasjonsflyt vil kunne bryte ned 
siloer og forbedre forståelse på 
tvers. Det kan også ta ned risiko 
ved å synliggjøre kunnskap og 
konsekvenser av valg.” 

...jeg digger det dere sier fordi 
det handler om prosessledelse 
egentlig, i tillegg til å være 
en hukommelse og ivareta 
verdigrunnlaget og tidlige 
intensjoner og brukermedvirkning 
fra start til slutt. Det er det viktigste 
og der dere tilfører verdi, først og 
fremst. 

...En del av de andre tingene 
(i gruppens mandat) kommer 
man til å gå i konkurranse med 
prosessleder. 

“Kommunen mangler 
kompetanse, dette kan bli en
type forlenget hånd for 
kommunen.”

Kirsti Kierulf, Kommunalteknisk avdeling 

Eyvind Brox, Halogen 

Bjørn Kummeneje, DFØ

Bjørn Kummeneje, DFØ

Eirik Nilsson Gundersen, NMBU 

“En slik gruppe vil kunne ivareta 
et lovpålagt brukerperspektiv 
gjennom hele prosessen!”
Harald Aas, Leverandørutvikligsprogrammet

I forbindelse med kommunenes ressurser i 
møte med å bygge grønnere sa Eirik Nilsson 
Gundersen;

Bjørn fra DFØ var positiv til selve idéen i 
tilknytning til brukermedvirkning og en rød 
tråd; 

Han nevnte også at å implementere en ny rolle 
kan komme i konflikt med de eksisterende. 
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Bilde fra workshop; aktivitet plassere 
idéforslagene på en matrix om hvor lang tid 
de trodde det ville ta og hvor komplekst det 
ville være å implimentere forslagene for å få en 
pekepin på realismen. Foto: Øyvind Sandnes
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Refleksjon
Fullfasegruppen 

Å endre roller og arbeidsstrukturer tar tid 

Under workshopen ba vi deltakerne plassere 
idéene på aksen for gjennomførbarhet og 
tidsperspektiv. Fullfasegruppen var den idéen 
med størst spredning. Selv om de fleste mente 
idéen var gjennomførbar, indikerte de at det 
ville ta tid å endre tankesett rundt roller og 
arbeidsform. Likevel mener noen at en mindre 
pilot av konseptet kunne utforskes raskt.

Annet potensiale for Fullfasegruppen

Gjennom prosjektet har vi utforsket alternative 
roller for fullfasegruppen. Et forslag fra 
workshopen var å introdusere designeren som 
”samspillsrådgiver” for å støtte byggherren 
i samspillsentrepriser. Vi diskuterte også 
behovet for politidialog, siden byggutforming 
kan påvirke kriminalitet og trygghetsfølelse 
i området. Videre diskuterte vi å integrere 
designere med ansvar for brukerkontakt etter 
ferdigstillelse for å samle tilbakemeldinger 
om hvordan miljøvalg påvirker 
brukeropplevelsen over tid. Dette ville skape 
en tilbakemeldingsloop til fullfasegruppen, 
som ofte blir oversett i bransjen.

Ingerid Helsing Almaas, DOGA

“Jeg tenker denne idéen kan 
lages en pilot av og testes i 
dag!” 

Vi har mottatt og integrert mange 
tilbakemeldinger på idéene gjennom 
hele prosessen. En sentral tanke er at 
Fullfasegruppen må være en integrert del av 
den eksisterende byggeprosessen, og det er 
avgjørende at visjonen blir forankret øverst i 
byggherreorganisasjonene for å lykkes.

Bilde fra workshop. Fotograf: Øyvind Sandnes
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Designrollen
 
Gjennom prosjektet har vi utforsket alternative 
roller for fullfasegruppen. Et forslag fra 
workshopen var å introdusere designeren som 
”samspillsrådgiver” for å støtte byggherren 
i samspillsentrepriser. Vi diskuterte også 
behovet for politidialog, siden byggutforming 
kan påvirke kriminalitet og trygghetsfølelse i 
området.

Videre diskuterte vi å integrere designere med 
ansvar for brukerkontakt etter ferdigstillelse 
for å samle tilbakemeldinger om hvordan 
miljøvalg påvirker brukeropplevelsen over 
tid. Dette ville skape en tilbakemeldingsloop 
til fullfasegruppen, som ofte blir oversett i 
bransjen.

Forsker Gro Sandkjær Hanssen

Prosjektleder tidligfase, Bærum kommune 

I bransjen har man for sterk 
faglighet. Som designere kan 
dere medierer rollene og kna 
det sammen på midten.

Vi har Innovasjonsenheten i 
kommunen. De er kanskje ikke 
tjenestedesignere hele gjengen... 
men de brukes av og til for å grave 
litt i hva er det egentlig tjenesten 
har behov for. Men de er aldri 
med videre. Så hvis man hadde 
fått noen som eide hele prosessen 
hadde det vært bra.

De andre rollene i en fullfasegruppe har 
allerede en direkte faglig tilknytning til 
prosjektet. Designerens unike bidrag 
er evnen til å være en nøytral part som 
fasiliterer tverrfaglige samtaler og visualiserer 
beslutninger for alle involverte. Det er viktig at 
designeren støtter byggherre og prosjektleder, 
ikke konkurrerer med dem.
Selv om noen designere utfører innsiktsarbeid 
i tidlig fase, er de sjelden med gjennom hele 
byggeprosjektet. Dette kan være nøkkelen, da 
store prosjekter kan vare i flere år, og ulike 
designere kan fylle denne rollen i ulike faser.
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Refleksjon
Fullfasegruppen 

Økonomiske insentiver
 
Kirsti Kierulf fra Kommunalteknisk forening 
fortalte om erfaringene som bransjen nå har 
etter å ha prøvd samspillsentreprise, hvor 
erfaringen blant annet er at byggherre blir 
sittende med alle kostnadene. Hun sier;
Mange har kjørt samspillskontrakt men 
begynner å bli litt desillusjonert for de ser at 
kostnadene blir veltet over på byggherre.

Økonomi er et gjennomgående tema i 
byggeprosesser og Fullfasegruppen er intet 
unntak. Gjerne se hva vi har skrevet i kaptittelet 
om Fullfasegruppen for mer informasjon om 
hva vi har tenkt her.

“Ideen er god men jeg tror at den 
vil møte motstand på hvem som skal 
betale... 

Kiirsti Kierulf 

...Det er greit at man får midler fra 
noen steder men fra et tidspunkt 
skal det integreres i måten man 
driver bygg på, og da vil det drive 
kostnadene på bygg opp. Og da 
må vi utforske hvordan det å gå for 
fullfasegruppe vil gi lavere kostnad 
for byggene.”
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Bilde fra workshop. Fotograf: Øyvind SandnesBilde workshop. Foto: Øyvind Sandnes
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Tilbakemelding 
Fremtidsutforskeren
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Tilbakemelding
Fremtidsutforskeren

Kirsti Kierulf dirketør i Kommunalteknisk forening

Dette tror vi veldig på - vi er selv 
inne på en lignende utforskning 
akkurat nå faktisk!

Kirsti Kierulf direktør i Kommunalteknisk forening

Det er en bekreftelse på at det 
er en god ide, når flere tenker på 
samme ideen så er det en god 
idé.

Miljørådgiver Thea Sundell Robberstad, Rambøll 

Opp mot kartlegging av 
naturmangfold er Fremtidsutfor-
skeren en veldig god idé. Opp 
mot “harde” klimamål/krav/etc er 
det også nyttig. 

Tine Hegli, arkitekt og professor AHO

Det er strategimøter for Agenda 
2030 i enhver kommune, så 
Fremtidsutforskeren kunne vært 
en backend i forhold til  å ta 
beslutninger. Man får opp ulike 
tomter basert på hvilke strategi-
dokument som er i kommunen. 
Strategien ligger gjerne i regule-
ringsgrunnlaget, men de er ikke 
nødvendigvis oppdatert ift klima-
tilpasninger.

Når vi viste idéen for Kirsti Kierulf direktør i 
Kommunalteknisk forening fant vi ut følgende; 

Vi ble overrasket og nesten  litt skuffet over at 
andre jobber med en lignende idé som oss. På 
den andre siden kan vi se dette som validering 
av at vi er inne på noe relevant og spennende! 
Kirsti støttet også denne oppfatningen.
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Bilde fra presentasjon av Fremtidsutforskerens 
første prototype. Foto: Øyvind Sandnes
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- Hege Maria Eriksson

Når det gjelder klimafotavtrykk, 
kan grunnforhold sluke ellers 
bærekraftig byggutforming til 
frokost. For eksempel, lager du et 
konsept som krever at du graver 
veldig mye ned i jorda, med alt 
det krever av stål og betong og 
kanskje frigjorte gasser, så har du 
allerede laget et kjempestort kli-
magassutslipp i anleggsfasen.

Til tross for enighet om at idéen er god, var 
tilbakemeldingene også fokusert på grunnlaget 
for idéen: dataene. Datakvalitet, mengde og 
eierskap og drift av tjenesten ble diskutert. Det 
ble påpekt at det kreves omfattende mengder 
oppdatert informasjon for å gi et solid 
beslutningsgrunnlag. 

Vi ser også verdien av enda bedre 
datagrunnlag i fremtiden. Spesielt viktig er 
tilgang til informasjon om eksisterende bygg, 
inkludert materialer og gjenbrukspotensial. 
Dagens mangel på et slikt register begrenser 
alternativet om gjenbruk av eldre bygg. Ved 
å inkludere dette i en slik tjeneste, vil valget 
om gjenbruk fremfor nybygg styrkes, noe som 
blir stadig mer relevant i fremtiden med digital 
tilgang til slike data gjennom BIM-verktøy. 

Refleksjon
Fremtidsutforskeren
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En offentlig eller privat tjeneste? 

Det offentlige bruker flere virkemidler 
for å kutte klimagassutslipp, inkludert 
støtteordninger og reguleringer. Plan- 
og bygningsloven krever at kommuner 
og fylkeskommuner tar klimahensyn i 
planleggingen. Selv om noen store kommuner 
er ledende på dette området, gjelder det 
ikke alle. Vi mener at Fremtidsplanleggeren, 
sammen med en Fullfasegruppe, kan være 
til stor støtte for mindre kommuner i denne 
prosessen.

Vi startet med tanken om at tjenesten bør være 
offentlig eid og forvaltet. Likevel ser vi verdien 
av privat sektor involvering, da konkurranse 
kan forbedre tjenestekvaliteten. 

Kirsti Kierulf er inne på noe interessant når hun 
snakker om deres “dugnad” hvor de utforsker 
å samle store mengder data og kartlag, med 
utgangspunkt i at alt skal være allerede-
eksisterende og ingen skal måtte betale eller 
ta seg betalt. Dette øker rommet for å utforske 
mulighetene i tjenesten. Spørsmålet er hva som 
vil skje når denne utforskningsfasen er over, og 
konseptet skal ut i livet.

Bilde fra workshop aktivitet ”plassering av 
idéforslag på akse”. Foto: Øyvind Sandnes
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Tilbakemelding 
Miljøkravsassistenten
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Dette er også en veldig bra greie, og 
den er konkret for den tar med de 4 
første fasene og bidrar til at konkur-
rannegrunnlaget blir bra. Og veldig 
bra at dere tar utgangspunkt i den 
nye kriterieveiviseren til DFØ!
Kirsti Kierulf, direktør i Kommunalteknisk forening

Klimakriterier og AI har vi også 
tenkt på inn i prosjekthjelper for 
anskaffelser. Så som jeg sa, når flere 
har samme idé, er det en god idé. 
Kirsti Kierulf, direktør i Kommunalteknisk forening

Man kan gå i to retninger som jeg 
ser det, enten slik dere har gjort her 
med å automatisere ting eller så kan 
du forenkle ved å strippe ned til du 
står igjen med essensen. Vi har gjort 
det siste. 

Ved å automatisere det, blir ikke 
brukerne nødvendigvis tryggere av 
det som kommer ut som et bereg-
ningsresultat er riktig. Det bidrar 
ikke til å fjerne den utryggheten de 
har. 
Bjørn, DFØ

Vi fikk senere en mail fra Kirsti hvor hun skriver 
at:

I samtalen med Bjørn fra DFØ ble det diskutert 
om deres hovedutfordring; Hvordan møte 
usikre innkjøpere som er redde for å gjøre 
feil. DFØ har selv jobbet med å forenkle selve 
Kriterieveiviseren sin.  

Tilbakemelding 
Miljøkravsassistenten

Den generelle tilbakemeldingen fra Kirsti 
Kierulf på Miljøkravassistenten var positive 
til bruken av DFØ sine allerede eksisterende 
ressurser. 
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Bilde fra wrkshop. Foto: Øyvind Sandnes 
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Bilde fra wrkshop. Foto: Øyvind Sandnes 
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Vi ser problemstillingen Bjørn tar opp med at 
autmatisering og digitalsiering via AI for noen 
ikke nødvendigvis øker følelsen av trygghet. 
Dette er et perspektiv som er viktig å ta med 
seg videre i arbeidet med digitalisering videre. 
Kunne for eksempel tjenesten inkludert en 
ikke-digital veileder til løsningen? 

Refleksjon
Miljøkravsassistenten

Hvem eier dataene våre? 
Både Fremtidsutforskeren og 
Miljøkravassistenten er tenkt å integreres med 
eksisterende plattformer som Norkart og 
Mercell. Disse plattformene krever lisensavgift. 
Vi diskuterte dette med Kirsti Kierulf.  Hva er 
ulempene  ved å gi offentlige data til et privat 
softwarefirma og deretter kjøpe dem tilbake? 
Selv om eierskapet til dataene er et viktig tema, 
vil ikke denne oppgaven gå nærmere inn på 
tematikken.
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Målet vårt med oppgaven var å utforske 
design sin rolle i byggebransjen i møtet med 
det grønne skiftet. I dette arbeidet har vi gjort 
et stort innsiktsarbeid og foreslått fire idéer 
basert på dette. Våre fire idéforslag legger seg 
på ulike nivåer hvor Fulllfasegruppen ser på 
en ny samarbeidsform, Fremtidsutforskeren 
og Miljøkravsassiistenten undersøker hvordan 
bransjen kan utforske mer, og Svare på 
anskaffelser som er enda mer konkret og 
drøfter hvordan bedre brukergrensesnitt 
kan forenkle og tilgjengeliggjøre en allerede 
krevende anskaffelsesprosess.

To av idéene inkluderer elementer av AI. 
Digitaliseringsministeren Karianne Tung har et 
ambisiøst mål om at 80% av offentlig sektor 
skal ta i bruk kunstig intelligens innen 2025 
(noe som forøvrig har møtt mye motstand) 
(Muhaisen, 2024)

Vi mener det ligger et stort potensiale her i 
forhold til utforskning og eksperimentering, 
uten at løsningen nødvendigvis må gi et svar 
med to streker under. At digitalisering og AI 
alene vil løse problemene i byggebransjen tror 
vi ikke, men det har vært interessant å utforske 
noen potensielle områder hvor vi mener det 
kan gi verdi. 

Design i bransjen 

Å skrive en diplomoppgave hvor besvarelsen 
vår består i å peke på mer design i 
byggebransjen ved å faktisk sette inn en 
designer kan kanskje oppleves noe naivt eller 
enkelt. Kunne man ikke bare foreslått at en 
allerede eksisterende aktør i bransjen kunne ta 
kurs i design thinking eller brukermedvirkning? 

Vi mener at en tjenestedesigner kommer 
til bordet med erfaring, verktøy, samt en 
tilnærming og tankesett som man ikke kan 
tilegne seg på via et et kurs alene. En designer 
er ofte øvet på å se nye muligheter og 
sammenhenger, og i å fasilitere samtaler og 
samarbeid på tvers av fagfelt. 

Om besvarelsen

Avsluttende 
refleksjon

Det er ikke tvil om at noe må skje, og som 
Lasse Pedersen Skilbrei sa i workshopen; 

Utfordringer med klima og miljø er 
en brekkstang for vesentlig endring 
og omstilling, og det er en grunn 
til at nye idéer som dette er så 
interessante!



209

AHO som springbrett

Kan vi i fremtiden også se enda flere av 
mulighetene som ligger mellom design 
og arkitektur på AHO ved å tilby fag som 
kan styrke både arkitektfaget med mer 
brukermedvirkning og designfaget med mer 
kunnskap om byggebransjen?

Jørgen Skatland på Arkitektur.hva.nå debatten

To arkitekter på spørsmål om hvordan arkitekter 
vil jobbe i fremtiden 

“Brukerperspektivet - undervises 
det ikke i på NTNU. Dette er en 
stemme blant studentene, de 
ønsker med av dette.”  

“Jobbe med mer og med flere. 
Og dessuten jobbe mer med 
sluttbrukeren!” 
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Refleksjon om 
besvarelsen

Om tilnærming 
og metoder
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Selv om vi har jobbet på et overordnet nivå 
med et gedigent tema, har ideene vi har 
utforsket i oppgaven blitt nokså konkrete. 
Det har vært utfordrende og interessant å 
bevege seg mellom det abstrakte og konkrete, 
men vi mener at disse overgangene har vært 
verdifulle. Å gå helt opp gir mulighet til oversikt, 
å gå ned på prototypingsnivå har gitt felles 
diskusjonsgrunnlag på tvers av fag. 

Vi har valgt å gi idéene navn som er inspirert 
av og knyttet til eksisterende systemer i 
bransjen med mål om å tilgjengeliggjøre 
dem. Å ta utgangspunkt i store offentlige 
byggeprosjekter som brekkstang for 
endringer i bransjen mener vi var et 
verdifullt sted å starte. 

Samskapende prosess med prototyping og 
´brukertesting´ har vært viktige verktøy hele 
veien, her i en noe annen form enn den vi er 
vant til fra tidligere år på studiet. Å brukerteste 
idéene har sine begrensninger, da å teste for 
eksempel et konsept for endring av roller og 
arbeidsformer har lang tidshorisont. Her har 
bruken av historiefortelling og visualisering hatt 
stor verdi for å skape diskusjonsgrunnlag og 
forståelse på tvers av fag og organisasjoner.

Her har vi selv valgt å bruke AI-verktøyet 
Midjourney for å skape levende bilder som 
vi opplever har støttet arbeidet vårt godt. Å 
bruke nye verktøy som Midjourney ser vi på 
som et positivt tilskudd til verktøykassen vi som 
designere besitter. 
Til tross for mye motstand og perioder med 
overveldenhet og frustrasjon har vi fått mange 
positive tilbakemeldinger underveis fra aktører 
på vår forståelse av de store linjene og hvordan 
idéene treffer bransjen. Vi har også fått 
mulighet til å reise til Tromsø til høsten for å 
presentere prosjektet på en større konferanse 
for eiendomssjefer, noe vi har takket ja til. 
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- Ingerid Helsing Almaas, seniorrådgiver og fagansvarlig/tidligfase DOGA

”Jeg syns jo det er helt 
vanvittig spennende at dere 
driver med et diplomprosjekt 
på tjenestedesign, så sitter 
det 7 personer fra bransjen 
som snakker helt realistisk om 
dette utifra en samlet ganske 
høy relevant erfaring, også 
havner nesten alle forslagene 
deres på high feasibility. Det 
gir det jo en seriøsitet som er 
utrolig imponerende” 
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Bilde fra workshop. Fotograf: Øyvind Sandnes
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Vi ønsker å rette en stor takk til vår veileder, 
Joakim, for hans uvurderlige veiledning, støtte 
og engasjement gjennom hele arbeidet med 
masteroppgaven vår. Hans innsikt og person 
har vært avgjørende for vår oppgave, samt vår 
glede for strategisk bruk av design gjennom 
studietiden. 

Vi vil takke Tine, Harald, Ingerid, Hege Maria, 
Thea, Lasse, Eyvind, Gunnar, Jonas, Gro, Philip, 
Eirik og Tin for samtaler og diskusjoner som har 
drevet prosjektet vårt videre med bransjefaglig 
kunnskap i ryggen, samt alle som har tatt seg 
tid til å bidra inn gjennom oppgaven. 

Vi vil også takke venner, studievenner, familie 
og spesielt Anders og Øyvind, for deres 
støtte, oppmuntring og forståelse gjennom en 
utfordrende og spennende reise. 

Uten deres støtte, ville dette prosjektet ikke vært 
mulig. Takk skal dere ha!

Det kan også hende vi hang 
opp denne tilbakemeldingen 

ved arbeidsplassen vår som en 
påminnelse på at vi ikke har 

bommet helt i hvert fall.
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Tusen takk

Vi ønsker å rette en stor takk til vår veileder, 
Joakim, for hans uvurderlige veiledning, støtte 
og engasjement gjennom hele arbeidet med 
masteroppgaven vår. Hans innsikt og person 
har vært avgjørende for vår oppgave, samt vår 
glede for strategisk bruk av design gjennom 
studietiden. 

Vi vil takke alle som har bidratt med samtaler 
og diskusjoner som har drevet prosjektet vårt 
videre med bransjefaglig kunnskap i ryggen. 

Vi vil også takke venner, studievenner, familie 
og spesielt Anders og Øyvind, for deres 
støtte, oppmuntring og forståelse gjennom en 
utfordrende og spennende reise. 

Uten deres støtte, ville dette prosjektet ikke vært 
mulig. Takk skal dere ha!
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Vi trenger bygg. 

De skal stå igjen etter vår levetid, i en verden 
vi nå må snu rundt på for å redde. I dette 

arbeidet tror vi at det er et stort og uoppfyllt 

rom for design. 
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